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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

حفاظت از محیط زیست نیازمند تأمین درآمدهای پایدار است

چالشهای
اقتصادمحیطزیست

فرصت امروز: از چند س��ال قبل، ش��رایط محیط زیس��تی ایران به نقطه ای رسیده اس��ت که اقتصاددانان از آن به 
عنوان یکی از ابرچالش های اقتصاد ایران یاد کرده اند. بی توجهی به چالش های اقتصاد محیط زیس��ت در این سال ها 
نه تنها تبعات اقتصادی به همراه داشته، بلکه به مرور تبعات اجتماعی آن نیز نمایان شده است و کم آبی، از بین رفتن 
کشاورزی، خشک شدن تالاب ها و آلودگی هوای ناشی از ریزگردها از جمله آنهاست. حال سوال این است که با این 
معضل زیست محیطی چه باید کرد؟ به نظر می رسد که استفاده از سازوکارهای اقتصادی به ویژه عوارض و مالیات های...

احیای برجام چه تاثیری بر بازار سهام خواهد گذاشت؟

نگاه بورس به وین
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تحلیل شاخص های بازار کار در بهار امسال نشان می دهد

14 میلیون شاغل بدون بیمه

8

مدیریتوکسبوکار

5
عضو کمیسـیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی ضمن بیان ضرورت مطالبه ارتقای 

کیفیت خودرو با اعطای یک فرصت مشـخص به خودروسازان، بر اعمال نگاه دقیق، عالمانه و 
چندجانبه به منظور پیاده سازی بهترین مدل خودروسازی تاکید کرد. بهروز محبی نجم آبادی...

تحولصنعتخودرویکشور
بااجرایکداممدلخودروسازیمحققمیشود؟

نگــــاه
نرخ بهره در آمریکا چقدر 

بالا خواهد رفت؟
جنگ جهانی با تورم

در  »اکونومیس��ت«  هفته نام��ه 
سرمقاله این هفته خود به سیاست 
بانک مرک��زی آمریکا در قبال نرخ 
بهره پرداخته و با طرح این س��وال 
ک��ه »نرخ بهره چقدر ب��الا خواهد 
رفت«، می نویس��د: »ب��رای مقابله 
با تورم ممکن اس��ت ن��رخ بهره به 
ش��دت افزایش یابد، اما بعید است 
که دوران نرخ ه��ای پایین به طور 
دائمی به پایان رس��یده باشد.« به 
نظر می رس��د جروم پ��اول، رئیس 
ف��درال رزرو به دنبال افزایش تورم 
در آمریکا تحت فش��ار قرار دارد و 
انتظ��ار می  رود ب��ه زودی تغییری 
در ن��رخ بهره اعم��ال نمای��د، اما 
میزان این افزای��ش در کوتاه مدت 
و بلندم��دت، موضوعی اس��ت که 
موجب گمانه زنی های فراوانی شده 
و »اکونومیس��ت« در سرمقاله تازه 
خود، ابعاد مختلف آن را بررس��ی 

کرده است.
»اکونومیس��ت«،  نوش��ته  ب��ه 
»ج��روم پاول رئیس ف��درال رزرو، 
زمان��ی تعیی��ن ن��رخ به��ره را با 
 celestial( جهت  یاب��ی آس��مانی
ک��رده  مقایس��ه   )navigation
ب��ود. امروز با افزای��ش نرخ تورم به 
نظ��ر می  رس��د ف��درال  رزرو واقعا 
راه��ش را گم کرده اس��ت. به نظر 
می رسد این نهاد با انقباض سخت 
و س��ریع سیاس��ت پولی به دنبال 

اعم��ال تغییرات ناگهانی 
2اس��ت. این چش��م  انداز...

5 رجب 1443 - س�ال هفتم
شماره   1960

8 صفحه - 5000 تومان

Mon.7 Feb 2022

فرصت امروز: یک روز پس از آنکه شرکت مادر فیس بوک با بزرگترین 
ریزش روزانه تاریخ خود روبه رو ش��د، آمازون بزرگترین رشد روزانه ارزش 
بازار خود را به ثبت رساند. جهش یکباره ارزش سهام آمازون یک روز پس 
از ریزش بیش از ۲00 میلیارد دلاری ارزش بازار مِتا پلتفرمز روی داد که 
بزرگترین ریزش یک روزه برای یک شرکت آمریکایی بود. مارک زاکربرگ 
در ریزش کم س��ابقه ای که ارزش سهام شرکت مِتا پلتفرمز در پنجشنبه 
هفته گذشته داشت، ۲9میلیارد دلار از دست داد. طبق برآورد فوربس، این 
ریزش سهام ارزش ثروت مارک زاکربرگ، موسس و مدیرعامل این شرکت 
را ب��ه 85 میلیارد دلار کاهش داد. زاکربرگ ح��دود 1۲.8 درصد در این 
شرکت که پیشتر فیس بوک نامیده می شد، سهم دارد. بدین ترتیب، ارزش 
سهام شرکت مِتا پلتفرمز )شرکت مادر فیس بوک( در این روز 0.3 درصد 
کاهش یافت و ارزش بازار این شرکت را به حدود 660 میلیارد دلار رساند.
در سوی دیگر اما ارزش سهام فروشگاه اینترنتی آمازون به دنبال انتشار 
گزارش عملکرد سه ماهه خود 13.5 درصد رشد کرد و ارزش بازار آمازون 
به حدود 190 میلیارد دلار رسید. آمازون با این رشد 190 میلیارد دلاری 
ارزش ب��ازار خود در ی��ک روز، رکورد قبلی را که متعلق به ش��رکت اپل 
با رش��د 181میلیارد دلاری در روز ۲8 ژانویه بود، شکست. رکوردشکنی 
س��ازنده آیفون هم پس از انتش��ار گزارش عملکرد مالی سه ماهه فراتر از 
ح��د انتظارات بازار رخ داده بود. ارزش ب��ازار آمازون هم اکنون حدود 1.6 
تریلیون دلار اس��ت. این اما تنها رکوردش��کنی اخیر آمازون نیست و این 
فروشگاه اینترنتی در صدر فهرست با ارزش ترین برندهای جهان در سال 

۲0۲1 نشست.
رشد 42 درصدی 100 برند برتر دنیا

در سال ۲0۲0 میلادی، نرخ رشد اقتصادی جهان با بالاترین سرعت از 

سال 1930 تا آن زمان افت کرد. این بزرگترین رکود اقتصادی دنیا پس از 
رکود بزرگ دهه 1930 بود، اما این بحران به تدریج رنگ باخت. از اواسط 
س��ال ۲0۲1 روند بازسازی اقتصادی جهان شروع شد؛ زمانی که سرعت 
واکسیناسیون در سراسر دنیا افزایش پیدا کرد و کشورهایی که توانستند 
بخش زیادی از جمعیت خود را واکسینه کنند به تدریج به وضعیت نرمال 
زندگی بازگش��تند. در دوران همه  گیری کرونا، شمار زیادی از مشاغل نیز 
از بین رفتند و شرکت  هایی هم به دلیل معضلات مالی ورشکسته شدند، 
ولی شرایط برای شماری از شرکت  های بزرگ دنیای فناوری متفاوت بود. 
آنها از رکود اقتصادی ناشی از شیوع کرونا برای کسب سود هرچه بیشتر 
اس��تفاده کردند و در نتیجه ارزش برند آنها در س��ال ۲0۲1 در مقایسه با 
سال قبل از آن رشد زیادی پیدا کرد. براساس مطالعات انجام شده توسط 
مرکز مطالعاتی »کانتار براندز«، ارزش مالی 100 برند بزرگ دنیا در سال 
گذش��ته میلادی به ۷ هزار میلیارد دلار رسید که نسبت به سال ۲0۲0 
بالغ بر 4۲ درصد افزایش را نشان می دهد. این شرکت  ها در جریان بحران 
کرونا نه  تنها آسیبی متحمل نشدند، بلکه توانستند با سرعت زیادی هم 
رشد کنند و به قدرت  های بزرگ و برتر اقتصادی جهان تبدیل شوند. در 
رأس این ش��رکت  ها، ش��رکت آمریکایی آمازون قرار دارد که ارزش آن در 
پایان س��ال ۲0۲1 به حدود 683 میلیارد دلار رس��ید. این شرکت که در 
زمینه خرده  فروشی آنلاین فعالیت می                                              کند، در یک سال گذشته رشد 64 
درصدی را در ارزش خود تجربه کرد و توانست جایگاه ارزشمندترین برند 

دنیا را از آن خود کند.
آنط��ور که مرکز مطالعاتی »کانتار براندز« در گزارش خود توضیح داده 
است، ارزشمندترین برندهای دنیا در سال ۲0۲1 در 10 دسته قرار داشتند. 
به طوری که بیش��ترین نرخ رشد به شرکت  های فعال در زمینه کالاهای 

مصرفی و خرده  فروشی اختصاص داشت و نام  ها                                              ی مطرح و شناخته شده ای 
همانند والمارت و کاتس��کو در این گروه دیده می                                              ش��دند. در سال ۲0۲1 
ارزش برند والمارت به 59.58 میلیارد دلار و ارزش برند کاتسکو به 35.1 
میلیارد دلار رس��ید و برند جی دی که در فهرست برندهایی که بالاترین 
نرخ رشد را در یک سال مورد مطالعه تجربه کردند قرار دارد، توانست به 
ارزش بالغ بر 44.5 میلیارد دلار برسد. دومین دسته از برندهای ارزشمند 
در گروه شرکت  های ارائه  دهنده راهکارهای بیزینس و خدمات تکنولوژیکی 
قرار دارد. شرکت  هایی از قبیل مایکروسافت، آی بی ام، اوراکل و اینتل در 
این دسته قرار گرفته اند و اغلب در دسته برندهایی قرار دارند که ارزش آنها 

در یک سال اخیر با سرعت بالایی رشد کرده است.
زمینه فعالیت برندهای ارزشمند سال

پس از زمینه فعالیت خرده  فروشی و خدمات تکنولوژیکی، برندهای فعال 
در زمین��ه خدمات مالی جایگاه بع��دی را دارند و نام  ها                                              یی نظیر برند ویزا، 
پی پال و ولزفارگو در این گروه دیده می                                              ش��وند. رده بعدی به شرکت  های 
رس��انه ای و س��رگرمی اختصاص دارد که از گوگل و فیس بوک و تنسنت 
گرفته تا ش��رکت قدیمی دیزنی در این گروه مشاهده می                                              شوند. در سال 
قبل ارزش برن��د دیزنی به رقم 55.۲ میلیارد دلار و ارزش برند لینکدین 
به رقم 35.5 میلیارد دلار رس��ید. همچنین ش��رکت  های فعال در حوزه 
مخابراتی، تکنولوژی، خودروسازی و حمل و نقل، غذا و نوشیدنی  ها                                              ، بیمه 
و لجس��تیک به ترتیب جایگاه های پنجم تا دهم این فهرس��ت را به خود 
اختصاص داده  اند. براس��اس این گزارش، اولین برند ارزشمند دنیا در سال 
۲0۲1 به برند آمازون با ارزش 683 میلیارد دلار اختصاص دارد. در جایگاه 
دوم برن��د اپل قرار دارد که ارزش آن به 61۲ میلیارد دلار می                                              رس��د و در 
حوزه تکنولوژی فعالیت می                                              کند. نرخ رشد ارزش این برند در یک سال مورد 

مطالعه بالغ بر ۷4 درصد بود. دورکاری اغلب افراد و نیاز آنها به در اختیار 
داشتن تجهیزات لازم برای انجام کارشان از منزل باعث شد تا تقاضا برای 
محصولات این ش��رکت در سراسر دنیا به سرعت رشد کند و سود زیادی 
را نصیب مدیران شرکت اپل نماید. سومین برند ارزشمند سال ۲0۲1 نیز 
برند گوگل اس��ت که ارزش آن در پایان این س��ال به 458 میلیارد دلار 
رسید. این شرکت که در حوزه رسانه و تفریح فعالیت می                                              کند رشد بالغ بر 
4۲ درصدی را در ارزش خود تجربه کرد و توانس��ت جایگاهش را نسبت 

به سال قبل ارتقا دهد.
در جایگاه چهارم برندهای برتر، مایکروسافت قرار دارد که ارزش آن در 
سال ۲0۲1 بالغ بر 410.۲۷ میلیارد دلار اعلام شد و نسبت به سال قبل 
افزایش ۲6 درصدی را تجربه کرد. ش��رکت تنسنت که یک شرکت فعال 
در زمینه رسانه و تفریح است در این رده  بندی جایگاه پنجم را دارد. ارزش 
آن در سال ۲0۲1 به رقم ۲40.93 میلیارد دلار رسید که نسبت به سال 
قبل از آن با افزایش 60 درصدی همراه بود. در جایگاه ششم این فهرست، 
ش��رکت فیس بوک و در جایگاه  ها                                              ی هفتم تا دهم به ترتیب شرکت  های 
علی  بابا، ویزا، مک  دونالد و مستر کارت قرار دارند. نرخ رشد ارزش شرکت 
علی  بابا در س��ال گذشته میلادی ۲9 درصد بود و توانست ارزشی معادل 
196.91 میلی��ارد دلار را به خود اختصاص دهد، در حالی که نرخ رش��د 
ارزش شرکت ویزا حدود ۲درصد و نرخ رشد ارزش شرکت  های مک  دونالد 

و مسترکارت نیز به ترتیب ۲0 درصد و 4 درصد بود.
کدام شرکت ها بیشترین رشد را داشتند؟

مرک��ز مطالعاتی »کانتار براندز« همچنین در بخش دیگری از گزارش 
خود به مقایس��ه نرخ رش��د ارزش برندهای مختلف در یک س��ال اخیر 
پرداخته است. طبق ارزیابی این مرکز مطالعاتی، بالاترین نرخ رشد در سال 

گذشته میلادی به برند تسلا اختصاص داشت و ارزش آن طی یک سال 
بالغ بر ۲۷5 درصد رش��د کرد. ارزش دو برند تسلا و تیک  تاک نیز در این 
س��ال بالغ بر 40 میلیارد دلار بود و نرخ رشد آنها در مقایسه با سال قبل 
تقریبا پنج برابر شد. در همین سال نرخ رشد برند تیک  تاک برابر با 158 
درصد و نرخ رش��د برند »پین دودو« بالغ بر 131 درصد بود. ارزش برند 
اینستاگرام نیز رشدی بالغ بر 100 درصدی را تجربه کرد و ارزش شرکت 
چیپوتله که یک شرکت فعال در صنعت غذا است، توانست 8۲ درصد رشد 
کند. همچنین نرخ رشد شرکت جی دی در این سال به ۷5 درصد رسید.

بنابراین فهرس��ت 10 برند ارزش��مند جهان در سال گذشته میلادی 
به ترتیب ش��امل آمازون، اپل، گوگل، مایکروسافت، تنسنت، فیس بوک، 
علی بابا، ویزا، مک  دونالد و مسترکارت است. البته عجیب نیست که در صدر 
این فهرست، آمازون با ارزش کل برند 683 میلیارد دلاری قرار دارد. این 
سومین سال متوالی است که آمازون در صدر فهرست برندهای برتر جهان 
قرار می گیرد. البته این شامل تمام زمینه های کسب وکار آمازون از جمله 
آمازون وب سرویس و خدمات اشتراک آن می شود. در مجموع، ارزش کل 
یکصد برند برتر در سال ۲0۲1 میلادی با رشد 4۲درصدی به ۷ تریلیون 
دلار رس��ید. با نگاهی به فهرست 10 برند برتر جهان می توان دریافت که 
اغلب آنها از ش��رکت های بزرگ فناوری هستند. هرچند طبیعی است که 
بعد از همه گیری ویروس کرونا، برندهای برتر در زمره شرکت های بزرگ 
فناوری باشند، زیرا بعد از پاندمی کووید-19، ترجیح شهروندان به خرید و 
استفاده از خدمات آنلاین تغییر پیدا کرد. در واقع، بحران کرونا هر چقدر 
برای کسب و کارهای سنتی ضرر و زیان به جای گذاشت، کاتالیزوری برای 
جهش کسب و کارهای دیجیتال بود و به نظر می رسد این روند همچنان 

ادامه دارد، چراکه هنوز اثرات سویه اومیکرون در جهان باقی است.

بان��ک پاس��ارگاد از زمان ش��یوع وی��روس کووید-19، 
اقدامات متنوع و قابل توجهی را در راستای مقابله با عواقب 
بیماری کرونا و حفظ سلامتی هموطنان انجام داده است. 
توسعه خدمات آنلاین و تغییر شرایط برخی خدمات بانکی 
با توجه به ضرورت کاهش ترددهای شهری، مناسب سازی 
ش��عبه های بانک با هدف رعای��ت حداکثری پروتکل های 
بهداش��تی، اطلاع رس��انی و تولید محتوا به   منظور ترویج 
بانک��داری  الکترونی��ک و آم��وزش پروتکل های ش��رایط 
پاندمی، تس��هیل ش��رایط دریافت مطالبات کسب وکارها، 
ارائه تس��هیلات مصوب برای مشاغل آسیب دیده و اهدای 
تجهیزات تش��خیصی و ایمنی به مراکز درمانی کش��ور از 

جمله این موارد است.
* فرهنگ سازی برای کاهش اضطراب عمومی و استفاده 
از خدم��ات غیرحضوری: در روزه��ای آغازین همه گیری، 
فقدان اطلاعات موثق پزشکی و شیوه های صحیح رعایت 
پروتکل ه��ای بهداش��تی، دغدغه مهمی برای بس��یاری از 
هم میهنان بود. انتش��ار ش��ایعه ها و اطلاع��ات غلط باعث 
ایج��اد اضطراب عمومی و آس��یب دیدن بس��یاری افراد از 
عوارض رویه های نادرست و غیراصولی پیشگیری و مقابله 
با بیماری کرونا ش��د. در این ایام، بانک پاس��ارگاد با هدف 
ارتق��ای دانش عمومی و ترویج اطلاعات موثق پزش��کی و 

بهداش��تی با همکاری پزش��کان و متخصص��ان مجموعه 
نسیم سلامت پاس��ارگاد اقدام به ساخت چند صد دقیقه 
محتوای آموزش��ی با موضوع معرف��ی بیماری و روش های 
پیشگیری و اقدام، ش��رح پروتکل های بهداشتی عمومی، 
ش��رح پروتکل های بهداش��تی مخصوص انجام امور بانکی 
در ش��عبه ها و همچنین آموزش روش ه��ای آنلاین انجام 
خدمات بانکی به منظور مرتفع کردن نیاز مشتریان محترم 
به مراجعه حضوری و کاهش سفرهای غیرضروری شهری 
کرد. در این راس��تا از آن زمان تاکنون بیش از 300 مورد 
خب��ر، کلیپ، موش��ن گرافیک، اینفوگرافی��ک و محتوای 
تصویری آموزش��ی تهیه و از طریق وب سایت و شبکه های 
اجتماعی بانک، رس��انه ها و خبرگزاری های معتبر، شبکه 
تلویزیون های داخل ش��عبه های بانک، صفحات نمایشگر 
خودپردازها و مطبوعات به سمع و نظر مخاطبان رسید. از 
میان محتواهای تولیدشده، بخش قابل توجهی به آموزش 
و تش��ریح خدمات آنلاین مانند آموزش کامل همراه بانک 
پاس��ارگاد، آموزش بانک��داری مجازی، تش��ریح خدمات 
اپلیکیش��ن پرداخت بان��ک )پی پاد( و آموزش سیس��تم 

نوبت دهی پیامکی اختصاص داشته است.
* مناسب س��ازی ش��عبه ها ب��ا ش��رایط پاندمی: جهت 
مناسب سازی شعبه ها برای رعایت پروتکل های بهداشتی 

از روزهای آغازین ش��یوع کرونا، نس��بت  به نصب شیش��ه 
حائل بین مش��تریان و بانکداران، جایگزینی دستگاه های 
نوبت دهی با نمونه های لمس��ی یا پدالی و تأمین ماسک و 
مواد ضدعفونی کننده در شعبه ها اقدام شد. به علاوه با تعبیه 
و تجهیز بسیاری از ش��عبه ها به دستگاه های خوددریافت 
)CRS( و کیوس��ک های صدور کارت هدیه س��عی شد تا 
حد امکان از نیاز به حضور غیرضروری مشتریان در شعبه 
و تبادل اس��کناس جلوگیری ش��ود. تنظیم ساعت کاری 
شعبه ها و راه اندازی طرح غربالگری همکاران مشکوک به 
بیماری و ایجاد تسهیلات برای مرخصی و درمان همکاران 
مبتلا نیز در راس��تای حفظ سلامتی همکاران و مشتریان 
محترم از همان ایام آغازین شیوع کووید-19 اجرایی شد.

* تغییر نحوه ارائه خدمات بانکی حضوری و غیرحضوری: 
جهت حذف مراجعات حضوری غیرضروری پس از تصویب 
بانک مرکزی، سقف انتقال وجه کارت به کارت به عنوان یکی 
از رایج ترین شیوه های انتقال وجه تا 100میلیون ریال افزایش 
یافت. همچنین نس��بت به تمدید خ��ودکار و غیرحضوری 
کارت های نقدی منقضی شده مشتریان از زمان آغاز پاندمی 
تاکنون اقدام و اطلاع رس��انی مستمر صورت گرفت. در کنار 
این موارد به جهت افزایش توان پاسخگویی و کاهش مراجعه 
به شعبه ها، ظرفیت پاسخگویی مرکز تماس بانک به شماره 

8۲890-0۲1 و بخش ارتباط با مش��تریان وب سایت بانک 
)bpi.ir/crm( افزای��ش پیدا کرد تا به ابهامات مش��تریان و 
ذی نفعان بدون نیاز به مراجعه به ش��عبه و در کمترین زمان 

ممکن پاسخ داده شود.
* حمای��ت از مراکز درمانی کش��ور: بانک پاس��ارگاد از 
آغ��از همه گیری تاکنون نس��بت به اهدای ۷0 دس��تگاه 
ترمومتر،350هزار ماس��ک N95 و 10ه��زار واحد لباس 
ایمنی مخصوص ویروس کووید-19 به دانشگاه های علوم 
پزش��کی اقدام کرده اس��ت. آغاز احداث اولین بیمارستان 
ش��هرک س��لامت در ش��هر ق��م و فراهم نم��ودن امکان 
ویزی��ت مجازی بیماران از طریق دس��تگاه تله مدیس��ین 
)Telemedicine( در پایگاه  تش��خیص س��یار در شهر 
قم با همکاری هلدینگ نس��یم سلامت پاسارگاد، از دیگر 

اقدامات این بانک بوده است.
* مس��اعدت در بازپرداخت تسهیلات دریافتی صاحبان 
کس��ب وکارهای کوچ��ک و اعطای تس��هیلات حمایتی: 
بانک پاس��ارگاد همچنین هم��گام با نظام بانکی کش��ور 
در پای��ان س��ال 1398 با ه��دف مس��اعدت و حمایت از 
تس��هیلات گیرندگان مذک��ور )اعم از اش��خاص حقیقی و 
حقوقی( در بازپرداخت بدهی تسهیلاتی ایشان و همچنین 
ایفای مسئولیت های اجتماعی اقدام به استقرار سامانه برای 

ثبت نام فعالان اقتصادی و کسب وکارهای کوچک نمود. این 
طرح مراکز تولید و توزیع غذا، مراکز گردشگری و اقامتی، 
کس��ب وکارهای مرتبط با حمل ونقل عمومی مس��افران، 
فعالان تولید و توزیع پوشاک، مراکز و مجتمع های ورزشی 
و تفریحی، مراکز و مجتمع های فرهنگی و آموزشی که به  
دلیل شرایط ناشی از شیوع کرونا قادر به بازپرداخت اقساط 
تسهیلات و وام خود در موعد مقرر نبودند را دربر می گرفت 
و درخصوص انواع تس��هیلات اعطایی در قالب کلیه عقود، 
تسهیلات قرض الحس��نه و تسهیلات مربوط به کارت های 

اعتباری کارکرد داشت.
به  علاوه، بانک پاسارگاد طرح حمایت از کسب وکارهای 
آس��یب دیده از بیماری کرونا در قالب پرداخت تسهیلات 
»مرابحه عام« به متقاضیان مشمول معرفی شده از سوی 
وزارت تع��اون، کار و رفاه اجتماع��ی را از خردادماه 1399 
آغاز و تاکنون فرآیند بررسی 3.84۷ فقره پرونده مشتمل 
ب��ر اش��تغال ۲0.108 نف��ر را تکمیل و تس��هیلات مورد 
درخواس��ت در وجه متقاضیان را پرداخت کرده اس��ت. با 
توجه به بازبینی های صورت گرفته در فرآیند پرداخت این 
نوع تسهیلات، اعتبار تخصیص داده شده در سه ماهه دوم 
امسال 1۲ برابر از لحاظ مبلغ و سه برابر از لحاظ تعداد به 

نسبت سه ماهه نخست افزایش داشته است.

بانک پاسارگاد در دوران کرونا چه کرد؟

رکوردشکنی های آمازون ادامه دارد

10 برند برتر 2021

چگونه در اینستاگرام تیک آبی تایید بگیریم؟
 کارآفرینان و برندهایی که در اینس��تاگرام حضور دارند، به خوبی از اهمیت دریافت تیک آبی تایید آگاه هس��تند. 
این تیک به اکانت ها اعتبار بالایی داده و خیال کاربران را نس��بت به اصالت ش��ان راحت می کند. بدون تردید بسیاری 
از اوقات کاربران در تعامل با برندها یا اکانت های مربوط به سلبریتی ها به دلیل فقدان تیک آبی موردنظر دچار تردید 
ش��ده اند. نتیجه این امر برای برندها س��ختی بیش��تر در تعامل با مخاطب هدف خواهد بود. همین امر برای برخی از 
کارآفرینان ایده های مربوط به دریافت تیک موردنظر را به شدت تقویت کرده است. اگر شما هم به دنبال دریافت تیک 
موردنظر هستید، باید با استفاده از راهکارها و توصیه های درست در این حوزه موفق شوید.  برندهای بزرگ همیشه 
در اینستاگرام تیک آبی برای خودشان دارند. این امر به آنها برای تایید شدن اکانت شان از سوی کاربران کمک کرده  

مشکلات شان را به طور قابل ملاحظه ای کاهش می دهد. با این حال اگر شما هم به دنبال دریافت تاییدیه موردنظر...



فرصت امروز: از چند سال قبل، شرایط محیط زیستی ایران به نقطه ای 
رس��یده است که اقتصاددانان از آن به عنوان یکی از ابرچالش های اقتصاد 
ایران ی��اد کرده اند. بی توجه��ی به چالش های اقتصاد محیط زیس��ت در 
این س��ال ها نه تنها تبعات اقتصادی به همراه داش��ته، بلکه به مرور تبعات 
اجتماعی آن نیز نمایان شده است و کم آبی، از بین رفتن کشاورزی، خشک 
ش��دن تالاب ها و آلودگی هوای ناشی از ریزگردها از جمله آنهاست. حال 

سوال این است که با این معضل زیست محیطی چه باید کرد؟
به نظر می رسد که استفاده از س��ازوکارهای اقتصادی به ویژه عوارض و 
مالیات های محیط زیستی و ایجاد صندوق هایی برای استفاده از این منابع 
درآمدی، بهترین راهکار باش��د؛ کما اینکه در چند س��ال گذش��ته ایجاد 
نهادهای مالی حفاظت از محیط زیست برای استفاده از درآمدهای مالیاتی 
و جرائم محیط زیستی مورد توجه اغلب کشورهای جهان قرار گرفته است. 
ای��ن موض��وع به ویژه در ایران که بخش از اعظ��م درآمدهای آن از فروش 
نفت اس��ت، از اهمیت بیشتری برخوردار اس��ت، زیرا با تشکیل نهادهای 
مالی حفاظت از محیط زیست در قالب صندوق های ارائه دهنده تسهیلات 
ب��ه صنایع آلوده کننده و همچنین صنای��ع نوآور در زمینه تولید و مصرف 
س��ازگار با محیط زیست و سایر نوآوری های محیط زیستی می توان اتکا به 
درآمدهای نفتی کشور را کاهش داد و اهداف محیط زیستی را محقق کرد. 
نهادهای مالی حفاظت از محیط زیست همچنین برای حل مشکلات ناشی 
از کمبود منابع مالی طرح های حفاظت از محیط زیست و در شرایطی که 
اص��ولا بخش خصوصی تمایل چندانی به تامی��ن مالی این طرح ها ندارد، 
تأس��یس می شوند. در این راستا، کمیس��یون توسعه پایدار، محیط زیست 
و آب ات��اق بازرگانی ایران در گزارش تازه خ��ود با عنوان »نهادهای مالی 
حفاظت از محیط زیست و منابع طبیعی« به تجربیات کشورهای جهان در 

این زمینه پرداخته است.
حفاظت از محیط زیست با صندوق مالی

ایج��اد نهادهای مالی برای مقابله با آلودگی ها و پیش��گیری از تخریب 
محیط زیس��ت، یکی از این س��ازوکارهایی اس��ت که برای حل مشکلات 
زیست محیطی و تأمین منابع مالی پروژه های محیط زیست در کنار منابع 
دولتی تأسیس می شوند. با توجه به نوپا بودن این نهادها در جهان خصوصا 
در کشورهای درحال توسعه، بیشتر این دسته از نهادهای مالی توسط دولت 
و تحت عنوان »صندوق محیط زیس��ت« تأسیس می شوند، اما به تدریج با 
توانمند شدن و اقتصادی کردن فعالیت های خود می توانند در میان مدت 
به  صورت بنگاه های اقتصادی سودآور عمل کرده و شکل مستقلی به خود 
بگیرند. لذا درصورتی که سازوکارها و تمهیدات اجرایی و نظارتی مناسبی 
برای این نهادها تدبیر شود و تحت تأثیر فرازوفرودهای سیاسی و اقتصادی 
دولت ها قرار نگیرند، می توانند کارکرد مناسب و منبع مالی مطمئنی فارغ 
از فراز و نشیب های درآمدهای دولت برای حفاظت از محیط زیست در کنار 

منابع دولتی داشته باشند. 
در خ��لال 50 س��ال گذش��ته، یک��ی از مهمتری��ن مس��ائل ف��راروی 
سیاس��ت گذاران و برنامه ریزان محیط زیست، نحوه تأمین منابع مالی برای 

حفاظت از محیط زیست در حوزه های مختلف بوده، زیرا محیط زیست در 
زمره کالاهای عمومی بوده و بخش خصوصی تمایلی برای سرمایه گذاری 
در این زمینه ندارد. از زمان تشکیل اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت 
و منابع طبیعی )IUCN( در سال 1948 به  عنوان اولین نهاد بین المللی 
دولتی و س��ازمان های غیردولتی جهت حفاظت از محیط زیس��ت، تأمین 
مناب��ع مالی ب��رای فعالیت های محیط زیس��تی همواره به عن��وان یکی از 

مهمترین مسائل در کانون توجه این نهاد بوده است.
در چند دهه اخیر و همزمان با گسترش مخاطرات زیست محیطی ناشی 
از فعالیت های انسانی، سازمان های حفاظت از محیط زیست و توسعه پایدار 
به این باور رسیده اند که پیش شرط دستیابی به حفاظت از محیط زیست و 
توسعه پایدار، وجود منابع مالی پایدار و بدون اتکا به منابع دولتی است. به 
همین دلیل ایجاد صندوق های حفاظت از محیط زیست به  عنوان سازوکاری 
که بتواند منابع مالی پایداری را در اختیار متولیان محیط زیست و توسعه 
پایدار قرار دهد، در کانون توجه قرار گرفته است. در چند سال گذشته و به 
 ویژه پس از برگزاری کنفرانس ریو در س��ال 199۲، صندوق های متعددی 
در کشورها برای تأمین منابع مالی لازم جهت حفاظت از محیط زیست و 

دستیابی به اهداف توسعه پایدار تأسیس  شده است.
با افزایش ش��مار این صندوق ها، بس��یاری از کش��ورها بر آن شده اند تا 
سازوکارهایی را برای تقویت و توانمندسازی این صندوق ها در دستور کار 
ق��رار دهند. هرچند موانع متعددی فراروی کارکرد این صندوق ها به  ویژه 
در کشورهای درحال توسعه قرار دارد، اما بسیاری از دولت ها با اتخاذ تدابیر 

مناسب توانسته اند بر بسیاری از این موانع چیره شوند.
تأمی��ن درآمدهای پای��دار برای حفاظت محیط زیس��ت و اس��تفاده از 
ظرفیت های نهادهای مالی یا صندوق های ملی حفاظت از محیط زیست به 
 عنوان یکی از مهمترین راهکارهای کاهش خسارات وارده به محیط زیست، 
جبران خس��ارات محیط زیست، توس��عه نوآوری ها و فناوری های حفاظت 
از محیط زیس��ت، حمایت و پشتیبانی از فعالیت های محیط زیست مطرح 
 ش��ده و ب��ه دنبال آن نیز نهاده��ای مالی متع��ددی در زمینه حفاظت از 
محیط زیس��ت، منابع آب و منابع طبیعی در بس��یاری از کشورها ازجمله 
ایران شکل گرفته اند و به  عنوان یکی از مهمترین بازوهای اجرایی و تأمین 
منابع مالی برای پیش��برد اهداف و فعالیت های محیط زیستی در کشورها 

عمل می کنند.
از موانع قانونی تا مبلغ پایین جریمه ها

اکثر صندوق ها وابس��ته به وزارتخانه های محیط زیست بوده و اکثرا نیز 
دارای سازمان و ساختار تشکیلاتی مختص به خود بوده و تا حدود زیادی 
نیز از استقلال مالی برخوردار هستند. همچنین منابع مالی این صندوق ها 
علاوه بر کمک های دولتی عمدتا از عوارض، مالیات ها و جرائم آلودگی ها و 
تخریب محیط زیست تأمین می شود. بیشتر این صندوق نقش بسیار مهمی 
در توس��عه فناوری های پاک و ایجاد اشتغال س��بز ایفا می کنند، زیرا این 
صندوق ها از منابع کسب شده برای توسعه حفاظت از محیط زیست و تولید 
پاک در حوزه های مختلف صنعتی و انرژی از طریق تحقیق، توسعه، اجرای 

پروژه های آزمایشی، ایجاد مشوق های اقتصادی )مانند کمک های بلاعوض 
یا وام کم بهره(، باعث توانمندسازی و گسترش فعالیت های محیط زیستی 

می شوند.
در اکث��ر قریب ب��ه  اتفاق کش��ورها، درآمده��ای حاص��ل از عوارض و 
مالیات های محیط زیس��ت و همچنین جریمه ه��ای آلودگی ها و تخریب 
محیط زیس��ت صرفا ب��رای حفاظت و بهس��ازی و فعالیت های حفاظت از 
محیط زیست هزینه می شوند، اما در ایران صرفا برای برخی از جریمه های 
آلودگی و تخریب محیط زیس��ت این سازوکار پیش بینی شده و قانون گذار 
دولت را مکلف کرده تا درآمدهای حاصل از آنها را برای اجرای فعالیت های 
حفاظت از محیط زیس��ت در اختیار دستگاه های اجرایی مرتبط )سازمان 
حفاظت محیط زیست، س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری( قرار دهد. 
بسیاری از این درآمدها اما به دلایل مختلف کاملا در اختیار دستگاه های 
اجرایی قرار نمی گیرد. از سوی دیگر، منابع حاصل از جریمه های آلودگی 
و تخریب محیط زیست به دلیل پایین بودن جریمه ها چندان زیاد نیست 
که بتواند تکافوی فعالیت های بهس��ازی و جبران خس��ارت های وارده بر 

محیط زیست را دهد.
مهمترین اصلی که اهمیت و ضرورت حمایت و پش��تیبانی از توس��عه 
نهادهای مالی و صندوق های ملی محیط زیس��ت را در کش��ور دوچندان 
ک��رده، وجود قوانی��ن متعدد در زمین��ه اخذ جرائم و مالی��ات و عوارض 
آلودگی ه��ا و تخریب محیط زیس��ت اس��ت. ب��ا ایجاد این نه��اد می توان 
سیاست گذاری های مناسبی را برای نحوه اخذ جرائم آلودگی ها و تخریب 
محیط زیس��ت و مالیات ها و عوارض حاکم کرد و بر این اساس سیاست ها 
و برنامه های حفاظت از محیط زیس��ت را به  صورت کارآمد به اجرا درآورد. 
اس��تفاده از ابع��اد بین المللی نهادهای مالی و صندوق محیط زیس��ت نیز 
می تواند بس��یار حائز اهمیت باشد. این صندوق از منظر کاهش فشارهای 
بین المللی بر دولت، س��ازماندهی تسهیلات اعطایی فعالیت های حفاظت 
از محیط زیس��ت و شفاف سازی بیش��تر یارانه های دولتی برای حفاظت از 
محیط زیس��ت و همچنین شفاف س��ازی نحوه کمک ه��ای بین المللی در 

چارچوب کنوانسیون ها قابل توجیه است.
در ای��ران دولت وظایف گس��ترده ای را در حوزه های مختلف اجتماعی، 
اقتصادی و زیربنایی برعهده دارد و همین امر تقاضا برای خدمات عمومی 
را به شدت افزایش می دهد. با توجه به اینکه اکثر این خدمات و وظایف از 
بودجه عمومی دولت تأمین می شود و این منابع نیز به  شدت به درآمدهای 
نفتی وابسته هس��تند، به همین دلیل با فراز و فرودهای قیمت های نفت 
در برخی از سال ها امکان تخصیص منابع برای بسیاری از این خدمات به 
 ویژه خدمات مربوط به حفاظت از محیط زیست غیرممکن می گردد و یا به 
 ش��دت کاهش پیدا می کند. بنابراین در صورتی که صندوق محیط زیست 
ایج��اد ش��ود و درآمده��ای حاص��ل از جریمه های آلودگی ه��ا و تخریب 
محیط زیس��ت و عوارض به این صندوق ها ریخته شود، منبع قابل اتکایی 
برای حفاظت از محیط زیس��ت در بلندمدت در کشورمان به وجود آمده و 
این فعالیت ها تحت تأثیر فراز و فرودهای اعتبارات دولتی قرار نمی گیرند.

حفاظت از محیط زیست نیازمند تأمین درآمدهای پایدار است

چالشهایاقتصادمحیطزیست

ب��ا وجود تم��ام هیاهوی مربوط ب��ه پرداخت یارانه 800 ه��زار تومانی، 
ش��رط اجرای آن یعنی حذف ارز 4۲00 تومانی فعلا منتفی ش��ده است 
و همی��ن امر موجب عدم پرداخت یارانه های 800 هزار تومانی وعده داده 
ش��ده می شود؛ مگر آنکه دولت در فرصت باقیمانده برنامه ای ارائه کند که 
پاس��خگوی تمامی ابهامات حذف ارز ترجیحی بوده و مدیریت بعد از آن 

را تضمین کند.
 به گزارش ایسنا، آنچه که در ماه های اخیر در مورد افزایش مبلغ یارانه 
نق��دی مطرح بود، به این موضوع برمی گش��ت که دولت در صورت حذف 
ارز 4۲00 تومان��ی بتواند بخش��ی از منابع ناش��ی از آن را جهت پرداخت 
یارانه ه��ای نقدی اختصاص دهد که در این صورت مبلغ یارانه نیز افزایش 
پیدا می کرد. اگرچه دولت سیزدهم در لایحه بودجه سال آینده پیش بینی 
در م��ورد ادامه رون��د پرداخت ارز 4۲00 تومان نداش��ت و تصور می کرد 
که این موضوع در مجلس نیز رأی می آورد، اما بررس��ی های کمیس��یون 
تلفیق مجلس با عدم موافقت با حذف ارز 4۲00 تومانی مواجه شده است، 
چراکه نمایندگان معتقدند دولت برنامه مدون و مشخصی برای حذف ارز 
ترجیحی از واردات کالاهای اساسی و مدیریت تبعات تورمی آن ارائه نکرده 

است و در نهایت با حذف آن مخالفت کرده اند.
آنطور که مسئولان سازمان برنامه و بودجه پیش از این اعلام کرده بودند، 

قرار بود بین 90 تا 1۲6 هزار تومان بین جمعیت یارانه بگیران معیش��تی 
که به حدود 60 میلیون  نفر می رس��ند، از محل حذف ارز 4۲00 تومانی 
کالاهای اساس��ی پرداخ��ت کنند، اما با توجه به اینکه ح��ذف ارز 4۲00 
منتفی اعلام شده اس��ت، در نهایت موضوع پرداخت یارانه های جدید نیز 
فعلا منتفی خواهد ش��د، چراکه دیگر منابع جدیدی ایجاد نمی ش��ود که 
دولت بخواهد از محل آن یارانه اضافه ای پرداخت کند و پرداخت از محل 

دیگر نیز امکان ندارد، مگر یارانه  پنهان دیگری حذف شود.
براس��اس این گزارش، وعده پرداخت یارانه نقدی جدید زمانی جدی تر 
ش��د که معاون اقتصادی رئیس جمهور اواخر آذرماه اعلام  کرد که یارانه 
جدی��د را از اوایل دی ماه پرداخ��ت خواهند کرد و حتی افزایش مبلغ  تا 
800 ه��زار تومان را هم تخمین زده بود. این وعده نیز نه تنها در دی ماه 
بلکه در بهمن ماه هم محقق نشد و با این مصوبه کمیسیون تلفیق به نظر 
می رسد فعلا هم برنامه ای برای اجرای آن نباشد، چراکه اگر دولت بخواهد 
در این رابطه اقدام کند، باید منابع جدیدی پیش بینی کند که بعید به نظر 
می رس��د چنین منابع مازادی در اختیار داشته باشد. این موضوع البته در 
س��خنان اخیر سخنگوی کمیسیون تلفیق نیز قابل تایید است؛ به طوری 
که زارع اعلام کرده، با مخالفت مجلس با حذف ارز ترجیحی و پیش بینی 
منابع 9 میلیاردی ارز 4۲00 تومانی برای واردات کالای اساس��ی در سال 

آینده، یارانه  نقدی با همان مبلغ قبلی پرداخت خواهد شد.
بر همین اس��اس، مبلغ یارانه نقدی س��ال آینده همان 45 هزار و 500 
تومان یارانه ای اس��ت که از س��ال 1389 تاکنون ب��ه ازای هر نفر و برای 
جمعیت ۷8 میلیون تومانی پرداخت می ش��ود و از سوی دیگر یارانه های 
معیش��تی که در نتیجه افزایش قیمت بنزی��ن در آبان ماه 1398 با مبلغ 
متغی��ر 50 ت��ا ۲05 ه��زار تومان به ح��دود 60 میلیون نف��ر از جمعیت 
یارانه بگیران اختصاص پیدا می کند. منابع پیش بینی شده در لایحه بودجه 
1401 برای این دو یارانه نیز حدود ۷0 هزار میلیارد تومان است که از ابتدا 
هم قرار نبود تغییری در این مبالغ ایجاد ش��ود. در واقع، فقط پیش بینی 
شده بود که در صورت حذف ارز ترجیحی، منابع جدیدی ایجاد و به مبلغ 
این یارانه ها اضافه شود که در مجموع می توانست مبلغ یارانه یک خانوار را 

به حدود 800 هزار تومان افزایش دهد.
ب��ا این حال، احتمال اینکه با ورود لایحه بودجه س��ال آینده به صحن 
علن��ی مجلس، تغیی��ری در مورد روند پرداخ��ت ارز 4۲00 تومانی ایجاد 
ش��ود و یا دولت برنامه کارآمدی برای مدیریت تبع��ات تورمی حذف ارز 
ترجیحی از اقلام اساسی ارائه کرده و بازی ارز 4۲00 را به نفع خود تمام 
کند، موضوعی است که باید صبر کرد و منتظر کنش ها و واکنش های بین 

دولت و مجلس ماند.

با ابقای ارز 4200 تومانی در لایحه بودجه 1401

یارانه 800 هزار تومانی به بایگانی رفت

نگــــاه

نرخ بهره در آمریکا چقدر بالا خواهد رفت؟
جنگ جهانی با تورم

هفته نامه »اکونومیس��ت« در س��رمقاله این هفته خود به سیاست بانک 
مرکزی آمریکا در قبال نرخ بهره پرداخته و با طرح این سوال که »نرخ بهره 
چقدر بالا خواهد رفت«، می نویسد: »برای مقابله با تورم ممکن است نرخ بهره 
به شدت افزایش یابد، اما بعید است که دوران نرخ های پایین به طور دائمی به 
پایان رسیده باشد.« به نظر می رسد جروم پاول، رئیس فدرال رزرو به دنبال 
افزایش تورم در آمریکا تحت فشار قرار دارد و انتظار می  رود به زودی تغییری 
در ن��رخ بهره اعمال نماید، اما میزان این افزایش در کوتاه مدت و بلندمدت، 
موضوعی اس��ت که موجب گمانه زنی های فراوانی شده و »اکونومیست« در 

سرمقاله تازه خود، ابعاد مختلف آن را بررسی کرده است.
به نوشته »اکونومیس��ت«، »جروم پاول رئیس فدرال رزرو، زمانی تعیین 
نرخ بهره را با جهت  یابی آسمانی )celestial navigation( مقایسه کرده 
بود. امروز با افزایش نرخ تورم به نظر می  رسد فدرال  رزرو واقعا راهش را گم 
کرده است. به نظر می رسد این نهاد با انقباض سخت و سریع سیاست پولی 
به دنبال اعمال تغییرات ناگهانی است. این چشم  انداز، بازارهای سهام را تحت 
تاثیر قرار داده و بسیاری از شرکت ها و صاحب  خانه ها را به این فکر واداشته 
که آیا عصر نرخ  های بهره پایین برای همیش��ه رو به پایان است؟ واقعیت اما 
پیچیده  تر است. در کوتاه  مدت فدرال  رزرو   باید نرخ  ها را کنترل کند؛ ولی در 
بلندمدت جمعیت رو به پیر شدن جهان سقف نرخ بهره را حفظ خواهد کرد 

که نشان دهنده فشار مالی ناخوشایندی است.
افزایش نرخ بهره ترسناک است، چراکه اکثر نقاط جهان به عصر پول تقریبا 
مجانی عادت کرده  اند. هیچ کدام از کشورهای گروه هفت )G۷( در طول بیش 
از یک دهه نرخ بهره  ای بالاتر از ۲.5 درصد نداش��ته  اند. در س��ال 1990 نرخ 
بهره در تمام این کش��ورها بالای 5درصد بوده است. به نظر می  رسید تامین 
مالی ارزان به یکی از ویژگی  های ماندگار اقتصادهای ثروتمند تبدیل خواهد 
ش��د. نرخ بهره پایین به دولت ها اجازه داده اس��ت تا کسری  های بسیار بالا 
داشته باشند، قیمت دارایی  ها را به قله های نجومی رسانده و سیاست گذاران 
را واداشته است تا به ابزارهای دیگری چون خرید اوراق و چک  های محرک 

برای حمایت از اقتصاد در طول رکود دست یابند.
به همین دلیل است که افزایش قیمت  ها در طول 18ماه گذشته برای فدرال 
رزرو و بانک  های مرکزی دیگر مانند یک غافلگیری ناگهانی بوده اس��ت. در 
آمریکا تورم مصرف  کننده به ۷ درصد رسیده است و جدای از گذرا بودن آن، 
بر دستمزدها اثرگذار خواهد بود، چراکه ایده افزایش بهای صورت حساب  ها در 
انتظارات شرکت ها و خانوارها تاثیرگذار است. دستمزدهای بخش خصوصی 
در آمریکا در طول یک سال 5 درصد افزایش یافته است. در دسامبر میانگین 
قیمت مصرف  کننده در آمریکا تا 6 درصد در طول یک س��ال افزایش یافت. 
بس��یاری از این روندها در سراسر جهان احساس شده  اند: تورم جهان اکنون 

به 6 درصد رسیده است.
در نتیجه، بانک  های مرکزی به تکاپو افتاده  اند. 1۲ اقتصاد نوظهور در سال 
۲0۲1 نرخ  های بهره را افزایش دادند. بانک مرکزی انگلستان نیز این کار را 
در س��وم فوریه انجام داد و افزایش  های بیشتر هم محتمل است. این انتظار 
وجود دارد که حتی بانک مرکزی اروپا که برای بیش از یک دهه نرخ بهره را 
افزایش نداد، در سال جاری دو بار نرخ بهره را افزایش دهد. با این  حال همه 
نگاه ها به آمریکا و پاول اس��ت. این مس��ئله تا حدودی به این دلیل است که 
آنها نقش محوری در سیستم مالی جهان دارند و اینکه تورم آمریکا بالاست و 
فدرال  رزرو عقب افتاده است. این نهاد برای ماه ها با خرید اوراق و پایین نگه 
داش��تن نرخ بهره در س��طح صفر تا 0.۲5 درصد، در حال تحریک اقتصادی 

بوده که حالا بسیار رونق گرفته است.
فدرال  رزرو می  گوید قصد دارد تا سال ۲0۲4 نرخ  های بهره را به ۲ درصد 
بازگرداند که آنقدرها از تخمین  ها درباره س��طح خنثای آن دور نیست؛ ولی 
همین طور که فدرال رزرو به جلو می  رود، این احتمال که قرار است نرخ  های 
بهره از این بالاتر برود، بیشتر می  شود. انتظار تورم بالاتر، از بین بردن انگیزه 
افزایش قیمت  ها را دش��وارتر می  کند. با کاهش نرخ بهره اس��می، نرخ بهره 
واقعی که وام گیرندگان پرداخت می  کنند نیز کاهش می  یابد و تاثیر سیاست 
انقباض��ی را تضعیف می  کن��د. هزینه واقعی وام گرفتن در طول پنج س��ال 

گذشته همچنان نسبت به میانه سال ۲0۲0 پایین  تر است.
بنابراین محتمل  ترین چش��م  انداز یک ساله یا بیشتر برای نرخ بهره آمریکا 
بالاتر از چیزی است که فدرال رزرو تاکنون نشان داده است. برخی پیش  بینی 
می  کنند نرخ بهره در س��ال ۲0۲۲ تا 1.۷5 درصد افزایش یابد که بیشترین 
افزایش سالانه از سال ۲005 است، اما برای پیش  بینی اینکه در بلندمدت چه 
می  شود باید از پاول فراتر بروید و به نیروهای اقتصادی توجه کنید. سیاست 
پول��ی، حول نرخ بهره خنثی قرار دارد که قیمت پول موردنیاز برای متعادل 
کردن دو عامل اش��تهای جهان برای پس انداز و اش��تیاق به سرمایه  گذاری 
است. این متغیر بنیادی است که بانک  های مرکزی کنترل کمی بر آن دارند.

در طول ۲0 س��ال گذش��ته، این نرخ خنثی به طور پیوسته کاهش یافته 
است، زیرا پس انداز و سرمایه گذاری از رکود خارج شده است. افزایش پس انداز 
جهانی که در ابتدا به دلیل انباشت ذخایر در اقتصادهای آسیایی ایجاد شد، به 
این معنا بود که مقادیر هنگفتی از پول، هر بازدهی هرچند ناچیز یا پرخطر 
را دنبال می کرد. در همین حال، شرکت هایی که پس از بحران مالی جهانی 

۲009-۲00۷ آسیب دیده بودند، تمایلی به سرمایه گذاری نداشتند.
س��وال اینجاست که آیا این نیروها جابه جا شده اند؟ در یک طرف معادله، 
ش��اید کمی. سرمایه گذاری تجاری ممکن اس��ت وارد مرحله جدیدی شود، 
چراکه بحران کرونا را پشت سر گذاشته و بهبود یافته است. اگر خوش بینی 
فنی دوام بیاورد و جهان در مبارزه با تغییرات اقلیمی جدی باش��د، احتمالا 
س��رمایه گذاری در دهه ۲0۲0 قوی تر از دهه ۲010 خواهد بود. با این حال، 
بعید اس��ت که طرف دیگر معادله، یعنی تمایل جهان برای پس انداز ضعیف 
شود. تجربه نشان می دهد که افزایش سن منجر به پس انداز بیشتر می شود، 
زی��را افزایش امید به زندگی باعث می ش��ود خانوارها بیش��تر ب��رای دوران 
بازنشس��تگی خود پول کنار بگذارند و بازنشستگان تمایل دارند دارایی های 

خود را به کندی کاهش دهند.
این عوامل هستند که نقشه راه نرخ بهره را مشخص می  کنند. در بلندمدت 
هرگون��ه افزای��ش در نرخ به��ره احتمالا ان��دک خواهد بود و ت��ا حدی که 
منعکس  کننده افزایش در سرمایه  گذاری باشد، مورد استقبال قرار می  گیرد. 
با این وجود در میان  مدت احتمال افزایش شدید نرخ بهره وجود دارد. بدهی 
جهان به 355 درصد تولید ناخالص داخلی رسیده و باعث شده است بنگاه ها 
و خانوارها حتی نس��بت به افزایش  های اندک نرخ بهره هم حس��اس باشند. 
نمونه های اندکی وجود دارد که بانک  های مرکزی بدون اینکه اقتصاد وارد یک 
رکود شده باشد، تورم را رام کرده باشند. آخرین باری که تورم آمریکا بدون 
ایجاد رکود از 5 درصد کاهش یافت، به بیش از ۷0 س��ال قبل بازمی  گردد. 
جنگ با تورم می  تواند جهان را در رکود قرار دهد. اگر اینطور باشد، چشم انداز 
اینک��ه نرخ  ها روزی دوباره کاهش خواهند یافت، تنها یک تس��لی و دلداری 

خواهد بود.«
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فرصت امروز: مشکل بیمه شاغلان همیشه وجود داشته و بخش زیادی 
از نیروی کار کشور همیشه تحت پوشش بیمه قرار نداشته اند. طبق ارزیابی 
نهاد پژوهش��ی مجلس، 60 درصد اش��تغال کشور را شاغلان فاقد پوشش 
بیمه به  واسطه شغل تشکیل می دهند و با شیوع کرونا این دسته از شاغلان 
چندین برابر ش��اغلان دارای بیمه آس��یب دیده اند. به طوری که شاغلان 
دارای بیمه از پاییز 1399 رش��د مثبت نقطه ب��ه نقطه را تجربه کردند و 
ش��اغلان بدون بیمه در تمام طول این سال رشد منفی را متحمل شدند، 
اما شواهد نشان می دهد که در فصل بهار 1400 شرایط تغییر کرده است؛ 
به گونه ای که نه تنها ش��اغلان دارای بیمه رش��د مثبت را تجربه کرده اند، 
بلکه ش��اغلان بدون بیمه نیز دو برابر شاغلان دارای بیمه افزایش اشتغال 
داشته اند. گرچه این اتفاق، پیام خوبی از وضعیت شاغلان بدون بیمه است، 
اما این گروه همچنان در معرض آسیب پذیری شوک های احتمالی هستند.
براساس آمارها، در فصل بهار امسال نسبت به بهار پارسال، تعداد شاغلان 
دارای بیمه ۲60 هزار نفر و شاغلان فاقد بیمه 450 هزار نفر افزایش داشته 
اس��ت. همچنین رشد ش��اغلان دارای بیمه در تمامی بخش های اقتصاد 
حدود ۲.۷ درصد، در بخش صنایع و معادن 5.4 درصد، بخش کش��اورزی 
148.8 درصد و در بخش خدمات 0.6 درصد اس��ت. ش��اغلان بدون بیمه 
نیز در کل بخش های اقتصاد حدود 3.4 درصد رش��د داشته و این رقم در 
بخ��ش صنعت 10 درصد، بخش خدمات ۲ درصد و در بخش کش��اورزی 
منفی ۲.۷ درصد است. تعداد شاغلان بدون بیمه در فصل بهار 13 میلیون 
و 805 ه��زار و 898 نفر بوده و از این میزان، 4 میلیون و 4۷4 هزار و 30 
نفر در بخش صنایع و معادن و 3 میلیون و 844 هزار و 63۷ نفر در بخش 

کشاورزی مشغول بوده اند.
نمای کلی از متغیرهای بازار کار

گزارش مرکز پژوهش ها از وضعیت شاخص های بازار کار نشان می دهد، 
با گذشت یک سال از شیوع کرونا، اولین نشانه های ترمیم و بازیابي شرایط 
بازار کار و خروج از آثار مخرب کرونا را مي توان در آمار و شاخص های بهار 
1400 مشاهده کرد و همین رویداد مي تواند امید به استمرار بهبود شرایط 
بازار کار در ماه های پیش رو را افزایش دهد. ازجمله نشانه های ترمیم بازار 
کار در فصل بهار می توان به این موارد اشاره کرد: یک واحد درصد کاهش 
در نرخ بیکاری و 0.4 درصد افزایش در نرخ مش��ارکت، رش��د ۲درصدی 
جمعیت فعال و بازگش��ت به روند رشد مثبت، رشد مثبت جمعیت فعال 
تحصیلکرده به دلیل فراهم ش��دن امکان��ات کار به صورت غیرحضوری و 

مبتني بر فناوری در مشاغل با سطح سواد بالاتر، رشد مثبت 3.1 درصدی 
تعداد شاغلان و رشد مثبت 0.8 واحد درصدی نسبت اشتغال، رشد مثبت 
8 درصدی تعداد شاغلان بخش صنایع و معادن و رشد مثبت 1.3 درصدی 
تعداد ش��اغلان بخش خدمات، رش��د مثبت 4.6 درصدی جمعیت شاغل 
مرد و البته رشد منفي 4.4 درصدی جمعیت شاغل زن، رشد مثبت ۲.۷ 
درصدی تعداد ش��اغلان دارای بیمه و رش��د 3.4 درصدی شاغلان بدون 
بیمه، افزایش سرعت کاهش نرخ بیکاری جوانان 15 تا ۲4 سال و افزایش 

ثبات شغلي در بخش های اقتصادی زنان و مردان.
با وجود نش��انه های مثبت یادش��ده اما هنوز در این فصل ش��واهدی از 
استمرار و تداوم چالش های مزمن بازار کار دیده مي شود که در اثر شوک 
کرونا تش��دید و تعمیق هم شده اس��ت. از جمله این چالش ها می توان به 
ناهمگني شرایط بازار کار استان های کشور، رشد منفي جمعیت فعال زنان، 
کاهش سهم اشتغال زنان در مقایسه با مردان، نوسان بیشتر نرخ بیکاری 
زنان جوان 18 تا 35 سال در مقایسه با مردان و عدم رغبت زنان در ورود 
به بازار کار، رشد منفي اشتغال جوانان ۲5 تا 34 سال، افزایش نرخ بیکاری 
افراد با تحصیلات فوق دیپلم و یا لیسانس و استمرار آسیب پذیری شاغلان 

فاقد بیمه اشاره کرد.
گروه های آسیب پذیر در بازار کار

نتایج بررس��ي ها نشان مي دهد با عبور از ش��وک شیوع کرونا، وضعیت 
ب��ازار کار در فص��ل بهار 1400، بهبود قابل توجهی نس��بت به فصل بهار 
1399 داشته است. این بهبود در تمام شاخص های اصلي بازار کار ازجمله 
نرخ مش��ارکت، نس��بت اشتغال و نرخ بیکاری مش��اهده مي شود. اشتغال 
بخش ه��ای صنایع و معادن و خدمات بهبود قابل ملاحظه ای داش��ته، اما 
اشتغال کش��اورزی کاهش اندکي را نش��ان می دهد. دلیل عمده افزایش 
اش��تغال بخش صنایع و معادن مربوط به رش��د بخش ساختمان و عمده 
رش��د اشتغال بخش خدمات مربوط به گروه عمده و خرده فروشي؛ تعمیر 

وسایل نقلیه موتوری و موتورسیکلت است.
همچنی��ن در فص��ل بهار امس��ال، اش��تغال زنان کاهش��ي و همچنان 
آس��یب پذیر بوده و نیازمند توجه اس��ت. درحالي که اشتغال مردان رشد 
4.6 درصدی پیدا کرده است. کاهش بیکاری مشاهده شده در کل اقتصاد 
نیز به دلیل کاهش بیکاری مردان اس��ت؛ زیرا بیکاری زنان افزایش 11.۲ 
واحد درصدی نسبت به زمان اوج کرونا پیدا کرده است. گرچه نرخ بیکاری 
کاهش یافته، اما کیفیت این کاهش چندان مطلوب نیس��ت، زیرا ش��اهد 

افزایش ۲.9 واحد درصدی نرخ بیکاری تحصیلکردگان دانشگاهي هستیم. 
کیفیت افزایش اشتغال هم با مشاهده کاهش ۲.1 درصدی اشتغال جوانان 
۲5 تا 34 ساله در کنار رشد 3.1 درصدی کل شاغلان در این فصل قابل 
تأمل اس��ت. با این حال، عل��ي رغم بهبود قابل توجه ب��ازار کار در فصل 
بهار امسال )نسبت به بهار سال گذشته(، گروه هایي وجود دارند که بهبود 
شرایط آنها، مستلزم توجه و سیاست گذاری خاص آن حوزه است. ازجمله 
ای��ن گروه ها مي توان به تحصیلک��ردگان، جوانان ۲5 تا 34 س��اله، زنان، 
ش��اغلان فاقد پوشش بیمه به واسطه شغل، شاغلان بخش های کشاورزی 
و آموزش و نیز جمعیت فعال بي س��واد اشاره کرد. البته با توجه به شرایط 
متفاوت هر اس��تان، نیاز است گروه های آسیب پذیر بازار کار هر استان به 

طور جداگانه شناسایي شوند و مورد حمایت قرار گیرند.
پوشش بیمه ای شاغلان در فصل بهار

همانطور که در ابتدای گزارش اش��اره ش��د، 60 درصد اشتغال کشور را 
شاغلان فاقد پوش��ش بیمه به واسطه شغل تشکیل مي دهند و بررسي ها 
نش��ان مي دهد که با ش��یوع کرونا شاغلان فاقد بیمه همواره چندین برابر 
ش��اغلان دارای بیمه آس��یب دیده اند. به طوری که شاغلان دارای بیمه از 
پاییز 1399 رش��د مثبت نقطه به نقطه را تجربه کردند و ش��اغلان بدون 
بیمه در تمام س��ال 1399 رشد منفي را متحمل شدند، اما شواهد نشان 
مي دهد که در بهار 1400 شرایط تغییر کرده است؛ به گونه ای که نه تنها 
شاغلان دارای بیمه رش��د مثبتی تجربه کردند، بلکه شاغلان بدون بیمه 
دو برابر ش��اغلان دارای بیمه افزایش اش��تغال داشته اند. گرچه این اتفاق 
پیغام خوبي از وضعیت شاغلان بدون بیمه است، اما این گروه همچنان در 
معرض آس��یب پذیری شوک های احتمالي قرار دارند و حمایت از شاغلان 
بدون بیمه نباید نادیده گرفته شود. داده های آماری نشان می دهد که در 
بهار 1400 نس��بت به بهار 1399، تعداد ش��اغلان دارای بیمه ۲60 هزار 
نفر و ش��اغلان فاقد بیمه 450 هزار نفر افزایش داش��ته اس��ت. همچنین 
رش��د ش��اغلان دارای بیمه در فصل بهار امسال در کل بخش های اقتصاد 
در ح��دود ۲.۷ درصد و برای بخش صنایع و معادن این رقم 5.4 درصد و 
برای بخش کشاورزی 148.8 درصد و در بخش خدمات 0.6 درصد است. 
ش��اغلان بدون بیمه نیز در فصل بهار امسال در کل بخش های اقتصاد در 
حدود 3.4 درصد رشد داشته و این رقم برای بخش صنعت در حدود 10 
درصد و بخش خدمات ۲ درصد است. اشتغال شاغلان بدون بیمه در بخش 

کشاورزی نیز در حدود منفی ۲.۷ درصد بوده است.

تحلیل شاخص های بازار کار در بهار امسال نشان می دهد
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در شرایطی که تحریم ها در چند سال گذشته فشار سنگینی بر صنعت 
نفت ایران وارد کرده اس��ت، این روزها قیمت نفت به ش��دت اوج گرفته و 
قیمت نفت ایران نیز به بالاترین حد خود در هفت س��ال گذش��ته رسیده 
اس��ت. ابتدای این هفته قیمت هر بش��که نفت سنگین ایران در بازارهای 
جهانی به 89 دلار رس��ید که بالاترین قیمت در طول هفت سال گذشته 
اس��ت. همچنین بهای هر بش��که نفت در جهان با ثب��ت هفتمین هفته 
متوالی افزایش به 93دلار رس��ید. تحلیلگ��ران دلیل صعود قیمت طلای 
سیاه را سرمای بی سابقه در برخی کشورهای جهان ازجمله آمریکا، تشدید 
تنش در خاورمیانه و کش��ورهای جنوب خلیج فارس، بحران سیاسی بین 
تولیدکنندگان بزرگ ازجمله تنش روسیه با غرب بر سر بحران اوکراین و 
افزایش تقاضا ناشی از کاهش محدودیت های پساکرونایی و رشد تولیدات 
صنعت��ی در جهان ارزیابی می  کنند. کارشناس��ان معتقدند افزایش تنش 
سیاس��ی بین قدرت های جهانی این ش��ائبه را مطرح ک��رده که احتمالا 
اختلال در عرصه انرژی تشدید خواهد شد. به همین دلیل خریداران نفت 
اقدام به خرید بیش��تر کرده اند.  محمد خطیبی، نماینده س��ابق ایران در 
اوپ��ک درباره وضعیت بازار جهانی نفت به ایس��نا، می گوید: وضعیت بازار 
نفت ملتهب است و نگرانی هایی نسبت به عرضه وجود دارد که در این بین 
حضور ایران می تواند موجب آرامش بازار شود و در این شرایط رسیدن به 

نفت 100 دلاری نیز بستگی به شرایط دارد.
او با بیان اینکه بازار به نفت ایران نیاز دارد و برای این مهم نیز دو دلیل 
وج��ود دارد، توضیح می دهد: اول اینکه وضعیت عرضه و تقاضا در بازار به 
گونه ای است که تقاضا بیشتر از عرضه بوده و به همین دلیل قیمت ها رو به 
افزایش است. دوم اینکه برخی از مصرف کنندگان از ذخیره سازی های خود 
اس��تفاده می کنند و این نش��ان می دهد که عرضه کافی نیست و کشورها 
ناچار به استفاده از ذخایر خود هستند. این دو دلیل نشان می دهد که در 
بازار، تقاضا قوی تر از عرضه اس��ت و عرضه پاسخگو تقاضا نیست. با توجه 
به این شرایط می توان نتیجه گرفت که بازار نیازمند عرضه بیشتر است و 
این عرضه می تواند نفت ایران باشد و همه کشورها نیز می دانند که چنین 

ظرفیتی در ایران وجود دارد.
نماینده س��ابق ای��ران در اوپک با تاکید بر اینکه در ش��رایط کنونی به 
جای اینکه مصرف کنندگان به س��راغ اس��تفاده از ذخایر بروند، بهتر است 

نفت ایران وارد بازار شود، می افزاید: بحران گازی که اکنون در اروپا ایجاد 
شده، جدی است و باید توجه داشت که برای انتقال گاز ایران به اروپا باید 
قراردادهایی وجود داشته باشد و زیرساخت ها آماده باشند، لذا با توجه به 
اینکه فراهم شدن زیرساخت ها زمانبر است، در کوتا ه مدت نمی توان به این 
مس��ئله امیدوار بود. به گفته خطیبی، یکی از دلایلی که اکنون با افزایش 
قیمت های نفت مواجه هستم ایجاد محدودیت در گاز است. با لغو تحریم ها 
در زمانی کوتاه عرضه نفت ایران به پیش از تحریم ها بازمی گردد و مقداری 
می تواند موجب آرامش بازار ش��ود، اما در مورد گاز بحث جدی تر اس��ت و 

بحران گاز در زمانی کوتاه برطرف نخواهد شد.
او با اشاره به نفت 100 دلاری می گوید: اگر عرضه به شکل کنونی وجود 
داشته باشد، با توجه به اینکه بازار نیاز به عرضه اضافه دارد و هر سال نیز 
تقاضا افزایش می یابد، اگر تامین صورت نگیرد، قیمت ها عکس العمل نشان 
خواهند داد و افزایش پیدا می کنند. البته تقاضای فصلی نیز موثر است، در 
اوج سرما مصرف بالاست و طبیعتا زمانی که وارد فصل بهار شویم، مقداری 
تقاضای فصلی تعدیل می ش��ود. به صورت کلی تقاضا قوی اس��ت چراکه 
همه فعالیت ها به حالت قبل از کرونا در حال بازگش��ت اس��ت و هرچند 
اومیک��رون مانورهایی می دهد، اما دنیا آن را خیلی جدی نگرفته اس��ت و 
تمام فعالیت های اقتصادی آماده می ش��وند ک��ه به حالت قبل از کرونا باز 
گردند، همین مس��ئله موجب افزایش تقاضا می شود. در کنار آن تقاضای 

فصلی نیز وجود دارد که با ورود به فصل بهار کمتر می شود.
خطیبی در پایان با بیان اینکه رس��یدن به نفت 100 دلاری بستگی به 
ش��رایط دارد، ادامه می دهد: تصور بازار این اس��ت که عربس��تان و امارات 
کش��ورهایی هستند که می توانند در این ش��رایط کمک کنند و ظرفیت 
مازاد دارند، ممکن اس��ت ظرفیت مازاد داشته باشند اما اکنون در معرض 
آتش یمنی ها قرار گرفتند و هرچند روز یک بار تاسیسات آنها مورد حمله 
قرار می گیرد، همین مسئله موجب شده این مسئله در بازار جدی گرفته 
ش��ود که این کش��ورها وضعیت باثباتی ندارند. این عوام��ل و قوی بودن 
تقاضا و ضعف عرضه باعث ش��ده که قیمت ه��ا افزایش یابد، علاوه بر این 
س��رمایه گذاری نیز صورت نگرفته و اگر سرمایه گذاری صورت می گرفت، 
عرضه های جدید وارد بازار می ش��د. در مجموع اکنون ورود ایران می تواند 

کمک رسان بازار باشد.

قیمت هر بشکه نفت ایران به حدود 90 دلار رسید

نفت 100 دلاری در راه

حملونقلریلی

دلار در صرافی های بانکی 24 هزار و 360 تومان
سکه 30 هزار تومان ارزان شد

روز ش��نبه قیم��ت دلار پس از پنج ماه و نیم ب��ه کانال ۲6 هزار 
تومان برگش��ت و از هسته سخت معاملاتی ماه های اخیر خود عبور 
کرد. کانال ۲۷هزار تومانی برای معاملات دلار به یک هسته سخت 
تبدیل ش��ده بود که برای عبور از آن به یک خبر جدی نیاز داشت. 
به نظر می رسد که انتشار خبر بازگشت یک معافیت هسته ای ایران 
در جری��ان مذاکرات وین، خبری بود که این فش��ار را ایجاد کرد تا 
دلار از هس��ته س��خت قیمتی خود عبور کند و در نهایت به میانه 
کان��ال ۲6هزار تومانی برس��د. به موازات این رون��د، قیمت دلار در 
صرافی ه��ای بانک��ی نیز به کانال ۲4 هزار تومان رس��ید و این روند 

کاهشی در روز یکشنبه نیز ادامه پیدا کرد.
بدی��ن ترتیب، قیم��ت دلار دیروز در صرافی ه��ای بانکی با 636 
تومان کاهش قیمت )نس��بت به روز قبل( ب��ا رقم ۲4 هزار و 360 
تومان معامله ش��د. قیمت فروش یورو اما با افزایش 545 تومانی به 
۲8 هزار و 341 تومان رسید. قیمت خرید هر دلار ۲4 هزار و 118 
تومان و نرخ خرید هر یورو نیز ۲8 هزار و 59 هزار تومان اعلام شد.
روز یکش��نبه همچنین قیمت سکه 30 هزار تومان دیگر کاهش یافت تا 
نوس��ان قیمتی س��که در کانال 11 میلیون تومان ادامه یابد. بر این اساس، 
ارزش هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید با 30 هزار تومان کاهش 
قیمت به 11 میلیون و ۷50 هزار تومان رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح 
قدی��م نیز با قیم��ت 11 میلیون و 600 هزار تومان معامله ش��د. همچنین 
نیم س��که بهار آزادی 6 میلیون و ۷00 هزار تومان، ربع س��که 3میلیون و 
۷00 هزار تومان و س��که یک گرمی ۲ میلی��ون و ۲80 هزار تومان قیمت 
خ��ورد. در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای 18 عیار به یک میلیون و 1۷5 
هزار تومان رس��ید و قیمت هر مثقال طلا نیز 5  میلیون و 93 هزار تومان 
شد. انُس جهانی طلا هم به دلیل تعطیلی بازارهای جهانی در همان قیمت 

یک هزار و 808 دلار و 49 سنت معامله شد.

رئیس صندوق بین المللی پول پاسخ داد
جهان با تورم پایدار مواجه شده است؟

رئیس صندوق بین المللی پول معتقد است که خیلی زود است درباره این 
موضوع نظر دهیم که آیا جهان با دوره ای از تورم پایدار مواجه اس��ت یا خیر 
اما هش��دار داد که شکس��ت در مقاوم تر کردن اقتصادها در برابر شوک های 
آتی می تواند منجر به مش��کلات بزرگی ش��ود. به گ��زارش رویترز، صندوق 
بین المللی پول هفته گذش��ته پیش بینی های اقتص��ادی خود را برای ایالات 
متح��ده، چین و اقتص��اد جهانی کاهش داد و اعلام ک��رد که عدم اطمینان 
در م��ورد همه گیری، تورم، اختلالات عرضه و انقب��اض پولی ایالات  متحده 
خطرات بیش��تری را به همراه دارد. کریستالینا جورجیوا، مدیرعامل صندوق 
بین المللی پول در این باره گفت: سیاس��ت گذاران جهانی باید سیاس��ت های 
مالی و پولی خود را در سال ۲0۲۲ به دقت تنظیم کنند تا اطمینان حاصل 
شود که برداشت گسترده وجوه حمایتی کووید- 19و افزایش نرخ های بهره 
بهبود را تضعیف نخواهد کرد. به اعتقاد رئیس صندوق بین المللی پول، تورم 
به دلیل اختلالات زنجیره تامین، تقاضای بیشتر مصرف کنندگان برای کالاها 
و تغیی��رات آب وهوایی بر قیمت موادغذای��ی افزایش یافته و در حال حاضر، 
برخلاف سال اول همه گیری در سال ۲0۲0، شرایط در سراسر جهان به  طور 
گسترده ای متفاوت است. جورجیوا در پاسخ به این سوال که آیا این شرایط 
و تش��دید بحران روسیه و غرب بر س��ر اوکراین می تواند دوره تورم پایدار را 
آغاز کند، گفت: پاسخ کوتاه این است که هنوز خیلی زود است که درباره آن 
اظهارنظر کنیم و آنچه پیش بینی می کنیم شوک بیشتری است که جهان با 
آن مواجه خواهد شد. در حال حاضر، تلاش ها برای سرمایه گذاری بیشتر در 
انعطاف پذیری مردم، اقتصاد و محیط زیست به ایجاد فرصت های بیشتر برای 
رونق اقتصادی و پیشرفت شغلی بیشتر کمک خواهد کرد و عدم انجام چنین 
سرمایه گذاری هایی منجر به چش��م انداز تیره تر و رویدادهای غیرمنتظره ای 
می ش��ود که آمادگی برای آن فراهم نشده است و همچنین سیاست گذاران 
برای مواجهه با بیش از یک بحران در یک زمان نیز آمادگی مناسبی ندارند.
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شاخص بورس تهران 22 هزار واحد ریخت
سقوط دوباره به کانال 1.2 میلیونی

بازار س��رمایه در دومین روز هفته برخلاف روزهای گذشته روندی 
نزولی داش��ت و ش��اخص کل بورس در این روز دوباره به کانال یک 
میلیون و ۲00 هزار واحد سقوط کرد. در جریان معاملات روز یکشنبه 
1۷ بهمن ماه، شاخص کل بورس با ۲۲ هزار و 44۷ واحد کاهش در 
رقم یک میلیون و ۲81 هزار واحد ایستاد. شاخص کل با معیار هم وزن 
نی��ز 6۲09 واحد کاهش یافت و رق��م 3۲6 هزار و 499 واحد را ثبت 
ک��رد. در این بازار 34۷ هزار معامله به ارزش 39 هزار و ۷۲۲ میلیارد 
ریال انجام ش��د. گسترش نفت و گاز پارسیان، فولاد مبارکه اصفهان، 
سرمایه گذاری غدیر، پالایش نفت بندرعباس، پالایش نفت اصفهان و 
ملی صنایع مس ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را 

روی بورس گذاشتند.
در آن س��وی بازار سرمایه نیز ش��اخص کل فرابورس با ۲4۷ واحد 
کاه��ش، رقم 1۷ هزار و 3۷6 واحد را ثبت کرد. معامله گران این بازار 
190 ه��زار معامله به ارزش 68 هزار و 614 میلیارد ریال انجام دادند. 
پلیمر آریاساسول، پتروشیمی زاگرس، پتروشیمی تندگویان، پالایش 
نفت لاوان و سرمایه گذاری صبا تامین نسبت به سایر نمادها بیشترین 
تاثیر منفی و در مقابل بیمه پاسارگاد نسبت به سایر نمادها بیشترین 
تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند. نهایتا در بازار این روز 40 نماد 
به ارزش 1333 میلیارد ریال صف خرید و ۲81 نماد به ارزش 6۲۲8 

میلیارد ریال صف فروش بودند.

هزینه سبد معیشت کارگران به مرز 9 میلیون تومان رسید
خبر مهم درباره افزایش حقوق کارگران

هزینه سبد معیشت خانوارهای کارگری در شورای عالی کار 8 میلیون 
و 9۷9 هزار تومان تعیین ش��د. براساس اعلام نماینده کارگران در شورای 
عالی کار، هزینه س��بد معیش��ت خانوارهای کارگری به حدود 9 میلیون 

تومان در ماه افزایش یافته است.
پس از برگزاری چهارمین نشست شورای عالی کار با حضور شرکای 
اجتماع��ی، اعضا روی رق��م 3 میلیون و ۲86 ه��زار تومان به عنوان 
هزینه اقلام خوراکی و غذایی کارگران به توافق رس��یدند و مقرر شد 
درخصوص اقلام غیرخوراکی جلسه دیگری تشکیل شود. هادی ابوی، 
نماینده کارگران در شورای عالی کار در این باره گفت: در این جلسه 
س��هم مواد غذایی و خوراکی مشخص شد که 36 درصد هزینه سبد 
معیشت را به خود اختصاص داده و 64 درصد مابقی را غیرخوراکی ها 
از جمله هزینه مسکن و اجاره بها، درمان، آموزش و تفریحات تشکیل 
می دهد که با محاسبه آن حدود 5 میلیون و 693 هزار تومان می شود 
و  رقم 8 میلیون و 9۷9 هزار تومان به دس��ت می آید. علی حس��ین 
رعیتی فرد، مع��اون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز 
در یک گفت و گوی تلویزیونی با اشاره به رقم 8 میلیون و 9۷9 هزار 
تومان به عنوان هزینه سبد معیشت کارگران با محاسبه اقلام خوراکی 
و غیرخوراکی، برگزاری جلس��ات مس��تمر کمیته دستمزد و شورای 
عال��ی کار را حاصل همراهی و همکاری و تلاش ش��رکای اجتماعی 

دانست.
به گفته مقامات کارگری، هزینه خوراکی ها در س��بد معیشت کارگران 
نس��بت به دی ماه سال قبل 30 درصد افزایش قیمت را نشان می دهد. با 
توجه به اعلام رس��می هزینه سبد معیشت کارگران، حالا این رقم به مرز 
9 میلیون تومان در ماه رس��یده و می توان گفت نهایی ش��ده است که در 
مقایس��ه با رقم 6 میلیون و 895 هزار تومان سال قبل، بیش از ۲میلیون 
تومان افزایش را نشان می دهد. گفتنی است جلسه بعدی شورای عالی کار 
در هفته سوم اسفندماه برگزار خواهد شد و اعضای شورا برمبنای ماده 41 
قانون کار و نرخ تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی و هزینه سبد معیشت 
کارگران که در جلسه اخیر شورا به دست آمد، به مذاکرات تعیین دستمزد 

1401 ورود خواهند کرد.

خبرنــامه

فرصت امروز: شامگاه جمعه بود که رسانه ها از احیای یک معافیت تحریمی 
ایران خبر دادند. این معافیت تحریمی که براساس توافق هسته ای سال ۲015 
یا همان برجام به ایران داده ش��ده بود، هفتم خردادماه 1399 از سوی دولت 
دونالد ترامپ با هدف ضربه به برجام و سخت تر کردن احیای آن توسط دولت 
بعدی آمریکا لغو شده  بود. براساس این معافیت تحریمی، تبدیل آب سنگین 
رآکتور اراک، تامین اورانیوم غنی ش��ده برای رآکتور تحقیقاتی تهران و انتقال 
پس��ماند س��وخت به خارج از ایران از بین می رفت. حالا آنطور که رویترز و 
آسوشیتدپرس گزارش داده اند، دولت جو بایدن، این معافیت تحریمی را احیا 
کرده است و اگرچه این امر می تواند به معنای نزدیک تر شدن حصول توافق در 
مذاکرات وین باشد، اما با مطالبه ایران برای لغو تحریم ها همچنان فاصله دارد. 
کما اینکه حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه در این باره گفته که »آنچه 

روی کاغذ رخ می دهد، خوب است، اما کافی نیست.«
برخلاف این واکنش محتاطانه اما بازارها در صبح فردای انتشار این خبر، 
واکنش مثبتی به این رویداد نشان دادند، به طوری که قیمت دلار در بازار 
آزاد تهران پس از نزدیک به ش��ش ماه به کانال ۲6 هزار تومان بازگشت و 
در صرافی های بانکی نیز به کانال ۲4 هزار تومان وارد شد. قیمت سکه نیز 
بی��ش از 300 هزار تومان پایین آمد. بورس تهران اما به کاهش قیمت ارز 
چندان توجهی نشان نداد و نماگر اصلی تالار شیشه ای در روز شنبه بیش 
از 3 هزار واحد افزایش یافت. حال سوال این است که احیای برجام و توافق 
قریب الوقوع هس��ته ای چه تاثیری بر بازار س��هام خواهد گذاشت؟ پایگاه 
خبری بازار سرمایه )سنا( در گزارشی به بررسی این موضوع پرداخته است.

دوران طلایی بورس با رفع واقعی تحریم ها
آنگونه که دو رسانه رویترز و آسوشیتدپرس گزارش داده اند، دولت آمریکا 
اخیرا تحریم هایی را که پیش از این روی برخی فعالیت های هسته ای ایران 
نظیر پروژه اتمی بوش��هر، نیروگاه آب سنگین اراک و تحقیقات هسته ای 
وضع کرده بود، لغو کرده اس��ت. اینطور که مطرح شده است، هدف اصلی 
آمریکا از رفع تحریم های هسته ای غیرنظامی ایران این است که مذاکرات 
وین تسهیل شود. با وجود اینکه این معافیت ها به طور مستقیم بر مسائل 
اقتصادی کشورمان تاثیرگذار نیستند، اما تاثیرپذیری بازارهای مالی نشان 
از آن دارد که فعالان اقتصادی این اتفاق را مقدمه ای برای ترک برداشتن 

هرچه بیشتر تحریم ها و بابی برای از بین رفتن تحریم های بانکی و فروش 
نفت به صورت واقعی و نه فقط روی کاغذ می دانند. کما اینکه روز ش��نبه 
قیمت هر دلار آمریکا در بازار آزاد حدود هزار تومان و سکه بهار آزادی نیز 
350 هزار تومان کاهش را تجربه کردند، از سوی دیگر بازار سرمایه افزایش 

3 هزار واحدی در شاخص کل به خود دید.
اما همین موضوع باعث نگرانی برخی از س��هامداران در رابطه با کاهش 
س��ودآوری ش��رکت های صادراتی بورسی شده اس��ت. نکته حائز اهمیت 
اینجاست که کاهش قیمت ارز پس از یک توافق بین المللی حتمی است، 
ام��ا این ری��زش صرفا در بازار آزاد اتفاق خواهد افت��اد. درواقع، آنچه برای 
س��هامداران حائز اهمیت اس��ت، نرخ ارز نیما است، زیرا گزارش فعالیت و 
صورت های مالی شرکت ها برمبنای این ارز ارائه می شود و بررسی ها نشان 
می دهد که قیمت دلار نیمایی نسبت به نوسانات کاهشی بازار آزاد واکنشی 
نش��ان نداده است. به عبارت دیگر، کاهشی ش��دن قیمت ارز در بازار آزاد 

باعث کاهش قیمت ارز نیما نشده است.
از س��وی دیگر، نرخ تسعیر ارز شرکت های دولتی در بودجه سال آینده 
۲3 هزار تومان در نظر گرفته شده است و تصور اینکه قیمت دلار به کمتر 
از این نرخ برس��د، دور از ذهن به نظر می رس��د. پیشتر نیز در گزارشی به 
تفصیل به موضوع ارتباط مذاکرات هس��ته ای و بازار سرمایه و تاثیر قیمت 
ارز با عنوان »فصل آش��تی نیما و س��نا با زمزمه رف��ع واقعی تحریم های 
ظالمانه« پرداخته بودیم. آنچه بدیهی است تا حدودی قیمت دلار پس از 
به توافق رسیدن مذاکرات کاهش پیدا خواهد کرد و بدون شک تا حدودی 
تاثیر خود را روی قیمت دلار در سامانه نیما نیز خواهد گذاشت، اما از سوی 
دیگر، یک توافق واقعی و نه مانند آنچه در دهه 90 رخ داد می تواند عواید 
گسترده ای برای بخش واقعی اقتصاد کشورمان داشته باشد؛ عوایدی که به 

طور حتم تاثیرش از کاهش قیمت ارز بیشتر خواهد بود.
توافق در مذاکرت از نگاه فعال اقتصادی

ب��ه ط��ور حتم از بی��ن رفتن تحریم ه��ای مالی و نفت��ی باعث کاهش 
هزینه های تولید و مضافا کاهش تورم تولیدکننده می شود. این اتفاق ناظر 
ب��ه دو اتف��اق کاهش قیمت ارز و کاهش ت��ورم عمومی معطوف به بهبود 
ش��رایط اقتصادی کش��ور رخ خواهد داد. از س��وی دیگر، هم اکنون اغلب 

صنایع صادراتی کشورمان مانند پتروشیمی ها به دلیل تحریم های ظالمانه 
مجبور به طراحی  تخفیفات ویژه برای فروش محصولات خود هستند که تا 
حد زیادی سودآوری آنها را کاهش می دهد. بنابراین با رفع تحریم ها دیگر 

احتیاجی به این تخفیف ها نخواهد بود.
در کنار این موضوع، هزینه های سنگین مبادلات مالی در شرایط تحریمی را 
هم نباید از نظر دور کرد؛ هم اکنون صادرکنندگان کشورمان با چندین واسطه 
و حساب های تو در تو اقدام به بازگشت ارز خود به کشور می کنند که گاهی 
اوقات اصطکاک این عملیات بانکی تا ۲0 درصد نیز افزایش پیدا می کند. مسلما 
پس از پایان تحریم ها دیگر خبری از این موارد هم نخواهد بود. هم اکنون بخش 
واقعی اقتصاد کشورمان به دلیل تشدید فشار تحریم در دهه 90 از واردکردن 
کالاهای واسطه ای و سرمایه ای مانند ماشین آلات و تجهیزات به روز در صنعت 
و تولید محروم بوده است؛ پایان تحریم ها بدون شک برای این موضوع از منظر 

کاهش استهلاک و افزایش بهره وری صنایع می تواند مفید باشد.
تحریم ها همچنین گزاره سرمایه گذاری خارجی را در ادبیات کشورمان 
بی معنا کرده بودند؛ روند کاهش س��رمایه گذاری به گونه ای بود که از سال 
94 تاکنون میزان سالانه جذب سرمایه خارجی کشورمان به کمتر از یک 
میلیارد دلار در سال کاهش پیدا کرده است. مسلما رفع تحریم ها ریسک 
جذب سرمایه گذاری را از بین برده و اقتصاد ایران را پذیرای سرمایه  گذاری 
خارجی و داخلی خواهد کرد. بررسی ها نشان می دهد پایان تحریم ها بین 
سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی داخلی به معنای خط بطلان کشیدن بر 
روی بازارهای مالی مانند ارز، طلا و... اس��ت. اساس��ا این بازارها در شرایط 
نابسامانی اقتصادی و برای حفظ ارزش دارایی از گزند تورم افسارگسیخته 
استفاده می ش��وند؛ مسلما برگش��ت اقتصاد روی ریل درست خود باعث 
می شود مردم تمایل بیشتری به سرمایه گذاری در بازارهای حقیقی تر مانند 
بازار سرمایه داشته باشند. در یک کلام، آورده یک توافق خوب و واقعی )نه 
مانند آنچه در گذشته فقط روی کاغذ رخ داد( برای سهامداران به مراتب 
بیشتر از میزان ضرر احتمالی است که از کاهش قیمت ارز خواهند خورد و 
از جمله آنها می توان به کاهش هزینه های تولید، کاهش تورم تولیدکننده، 
از بین رفتن هزینه های س��نگین مبادلات مالی، تس��هیل سرمایه گذاری 

خارجی و هموار شدن راه واردات کالاهای واسطه ای اشاره کرد.

احیای برجام چه تاثیری بر بازار سهام خواهد گذاشت؟
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ماجرای مالیات جدید در فروش خودروسازان 
چیست؟

براس��اس قانون جدید ارزش افزوده ک��ه از نیمه دی ماه اجرایی 
شده است، خودروهای تولید داخل نیز مشمول عوارض جدیدی به 
نام مالیات س��بز شده اند. به گزارش پایگاه خبری »عصر خودرو« به 
نقل از تسنیم،  براس��اس قانون جدید مالیات ارزش افزوده، مالیات 
و عوارض ش��ماره گذاری خودروها براس��اس رتبه بندی انرژی که به 
تایید سازمان ملی استاندارد ایران رسیده مشمول مالیات و عوارض 
سبز شده اس��ت. این نرخ از مالیات براساس رتبه انرژی محصولات 
از صف��ر تا پنج درصد ب��رای خودروهای س��واری و وانت دو کابین 
محاسبه و اعمال می شود. همچنین، براساس ماده 30 قانون جدید 
مالیات بر ارزش افزوده، انتقال س��ند خودرو از کارخانه تولیدکننده 
به خریداران مش��مول مالیات می ش��ود. البته هرچن��د این مالیات 
توسط خودروساز وصول می شود، مبالغ دریافتی از مشتریان مرتبط 
با قوانین ابلاغی س��ازمان امور مالیاتی اس��ت و در نهایت به خزانه 
دولت واریز خواهد شد. پیگیری ها نشان می دهد، بحث مالیات سبز 
که از 13 دی ماه س��ال جاری مطرح شده و به عنوان عوارض اخذ 
می شود، در واقع مالیات بر آلایندگی خودروها است. این آلایندگی 
نیز توس��ط سازمان ملی اس��تاندارد تعیین می شود. نکته ای که در 
اینجا وجود دارد این اس��ت ک��ه این مالیات را خودروس��ازها ابتدا 

دریافت کرده و پس از آن به حساب دولت واریز می کنند.
ب��ه عنوان مث��ال در یک��ی از برنامه های ف��روش فوق العاده اخیر 
شرکت خودروساز برای خودرویی مثل پارس سال، حدود 4 میلیون 
تومان مالیات جدید لحاظ ش��ده اس��ت. این مالی��ات پیش از این 
وصول نمی شد. بررس��ی قانون مالیات ارزش افزوده نشان می دهد، 
خودروهایی که به فرض در رده انرژی Eقرار گیرند مشمول ۲درصد 
عوارض هس��تند. همچنین براس��اس ماده 30 قانون مالیات ارزش 
افزوده نیز ی��ک درصد مالیات نقل و انتق��ال از خودروهای داخلی 
وص��ول خواهد ش��د. در همین خص��وص محمد مس��یحی معاون 
س��ازمان مالیاتی گفته است، براس��اس قانون دائمی مالیات ارزش 
اف��زوده، اولین انتقال خودرو از کارخانه   های س��ازنده یا وصل   کننده 
قطع��ات پیش س��اخته )مونتاژکنن��ده( داخل��ی ی��ا واردکنندگان 
)نمایندگی های رسمی شرکت های خارجی( به خریداران، مشمول 

پرداخت مالیات نقل و انتقال است.
ب��ا توجه به اج��رای قانون دائمی مالی��ات ارزش افزوده مصوب و 
براس��اس تبصره ۲ ماده 30 قانون مذکور، اولی��ن انتقال خودرو از 
کارخانه   های س��ازنده ی��ا وصل کننده قطعات پیش س��اخته )مونتاژ 
کننده( داخلی یا واردکنندگان )نمایندگی های رس��می شرکت های 
خارجی( ب��ه خریداران و همچنین هرگونه انتقال به صورت صلح و 
هبه به نفع دولت مش��مول پرداخت مالیات نق��ل و انتقال موضوع 
این ماده می ش��ود. به این ترتی��ب از تاریخ اجرای قانون یادش��ده 
نس��بت به پرداخت مالیات نق��ل و انتقال به ن��رخ یک درصد برای 
ان��واع خودرو   ه��ای تولید داخ��ل و ۲ درصد برای ان��واع خودرو   های 
وارداتی اقدام کنند. بر این اس��اس از خودروی��ی مثل پژو پارس با 
قیمت مص��وب 165 میلیون تومان، حدود 4 میلیون تومان مالیات 
)مجموعا  ۲ درصد عوارض و یک درصد مالیات نقل و انتقال( جدید 

وصول خواهد شد.

نماگربازارسهام

عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس ش��ورای اسلامی 
ضم��ن بیان ضرورت مطالبه ارتق��ای کیفیت خودرو با اعطای یک فرصت 
مش��خص به خودروس��ازان، بر اعمال نگاه دقی��ق، عالمانه و چندجانبه به 

منظور پیاده سازی بهترین مدل خودروسازی تاکید کرد.
به��روز محبی نجم آبادی در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، با توجه به 
برگزاری نشستی در کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با 
حضور نمایندگان خودروس��ازان، قطعه سازان و بخش خصوصی با موضوع 
پیاده سازی مدل جدید خودروسازی در کشور با هدف ایجاد تحول در این 
صنعت اظهار داشت: به دلیل مشکلات ناشی از کیفیت پایین، قیمت بالا و 
خدمات ضعیف پس از فروش، عدم رضایت عمومی مردم ناشی از شرایط 
موجود کاملا مشهود و محسوس است. همچنین انحصار حاکم بر صنعت 
خودروی کش��ور از سوی چند شرکت محدود دولتی و خصوصی، صنعت 

خودروی کشور را تضعیف کرده است.
وی درخص��وص بح��ث کیفیت خودرو گفت: از آنجایی که قس��متی از 

نقدینگی کش��ور به حوزه خودروسازی وارد شده و کشش خوبی را ایجاد 
کرده، همین امر موجب شده چندان به کیفیت تولیدات توجهی نشود.

نماین��ده مردم س��بزوار، جغتای، جوین، خوش��اب و داورزن در مجلس 
ش��ورای اس��لامی در پاسخ به این پرس��ش که در راستای ارتقای کیفیت 
و قیم��ت چه مدلی باید برای اداره صنعت خودروی کش��ور پیاده ش��ود، 
گفت: هزینه های تمام ش��ده می بایست کاهش بیابد، اما آنچه که مشهود 
است، برنامه  دقیقی برای کاهش هزینه ها وجود ندارد. دوم اینکه در جهت 
ارتقای کیفیت، ایجاد فضای رقابتی همراه با کاهش تدریجی تعرفه به طور 
قطع باید برای صنعت خودروی کشور پیاده شود. حتی شرکت های داخلی 
می توانند با خارجی ها مشارکت نمایند. وی ادامه داد: به زعم بنده، توانایی 
ارتقای کیفیت در صنعت خودروی کشور وجود دارد اما اراده ای برای انجام 
آن وجود ندارد. بر همین اس��اس باید با اعطای یک فرصت مش��خص به 

خودروسازان، ارتقای کیفیت را از آنها مطالبه نماییم.
عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس ش��ورای اسلامی 

تصریح کرد: اکنون به دلیل آشفتگی فضای بازار خودرو، اکثریت نمایندگان 
معتقد هس��تند که برای تنظیم بازار خودرو باید واردات خودروهای 10 تا 
۲0 هزار دلاری به شکل مدیریت شده انجام شود تا فضای سوداگری حاکم 
بر بازار خودرو تغییر کند و خودرو از حالت یک کالای س��رمایه ای تبدیل 

به کالای مصرفی شود.
محبی نجم آب��ادی در ادامه به برنامه وزیر صمت مبنی بر افزایش تیراژ 
خودرو اشاره کرد و افزود: به نظر می رسد در حوزه افزایش تیراژ، موفقیت 
چندانی حاصل نش��ود زیرا خودروس��ازان بر قیمت خودرو ایراداتی را وارد 
می دانند و معتقد هس��تند مواد اولیه با قیمت آزاد از بورس تهیه می شود، 
اما در مقابل قیمت کالای نهایی خودرو دستوری است. در این مدل اجرای 

حاکمیت نهایتا نه تولیدکننده راضی است و نه مصرف کننده.
وی در پایان خاطرنش��ان ک��رد: یک نگاه دقیق، عالمان��ه و چندجانبه 
می بایس��ت وجود داش��ته باش��د تا به تولید خودروی باکیفیت و مطلوب 

برسیم و علاوه بر آن هزینه ها را کاهش دهیم.

رئیس انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه س��ازی کشور 
در راس��تای تدوین س��ند جامع صنعت خودرو از س��وی برخی از اعضای 
کمیسیون صنایع مجلس، نماینده خودروسازان و قطعه سازان عنوان کرد 
به منظور حفظ جایگاه و توس��عه صنعت خودرو کشور در ۲0 سال آینده 
نیازمند برنامه ای بلندمدت هس��تیم تا به موازات کشورهای دنیا به سمت 
تولید خودروهای برق��ی و خودران و به کارگیری هوش مصنوعی حرکت 

کنیم.
محمدرضا نجفی منش در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، اظهار داشت: 
صنعت خودرو برای دستیابی به اهداف خود نیازمند برنامه ای بلندمدت)۲0 
س��اله( است تا با تعیین نقشه راه صنعت خودرو را در دستیابی به اهداف 
خود کمک کند و بدین منظور قرار اس��ت با همفکری اعضای کمیسیون 
صنایع و نمایندگانی از خودروس��ازان و قطعه س��ازان س��ند جامعی برای 

صنعت خودرو تدوین شود.

وی افزود: در گذش��ته سند چش��م اندازی برای صنعت خودرو تا 1404 
پیش بینی شده بود که به دلیل تحریم ها و مشکلات موجود محقق نشد و 
اکنون نیاز است به منظور حفظ جایگاه و توسعه صنعت خودرو کشور در 
۲0 سال آینده برنامه ریزی کنیم و به موازات کشورهای دنیا به سمت تولید 

خودروهای برقی و خودران و به کارگیری هوش مصنوعی حرکت کنیم.
رئیس انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه س��ازی کشور 
با اش��اره به اولویت های صنعت خودرو کش��ور تاکید کرد: با توجه به روند 
جهان در اس��تفاده از تکنولوژی های نوین و تغییرات جدی در این مس��یر 
باید س��اخت خودروهای روز را در برنامه خ��ود قرار داده و آموزش ها را بر 

این اساس پیش ببریم.
نجفی منش همچنین درخصوص روند تکمیل خودروهای ناقص عنوان 
کرد: تعدادی از آنها تکمیل شدند اما چون مسئله خودروهای ناقص جهانی 

است رفع این مشکل حداقل یک سال زمان خواهد برد.

رئیس انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه س��ازی کشور 
درب��اره فرآیند تولید خودرو در ماه های پایانی س��ال گف��ت: امیدواریم با 
مذاکره با بانک ها و از طریق سیس��تم های مختلف زمینه تامین نقدینگی 

قطعه سازان و افزایش تولید خودرو تا پایان سال فراهم شود.

سند جامع صنعت خودرو با هدف حفظ جایگاه و توسعه صنعت خودرو کشور تدوین می شود

تحولصنعتخودرویکشوربااجرایکداممدلخودروسازیمحققمیشود؟
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به قلم: ماهنور شیخ
Mash Content کارشناس حوزه کسب و کار و موسس برند

ترجمه: علی آل علی

ش��کی نیست که محتوای ویدئویی در مقایس��ه با دیگر فرمت ها دارای 
ش��هرت بالاتری اس��ت. این ام به خوبی از جهت گیری کاربران نسبت به 
محتوای گوناگون در ش��بکه های اجتماعی قابل فهم است. روند توسعه و 
افزای��ش محبوبیت محتوای ویدئویی در طول یک دهه اخیر به طور مداوم 
ادامه پیدا کرده است. همین امر بسیاری از بازاریاب ها را به سوی استفاده 
از محت��وای ویدئویی به منظور تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف ترغیب 
کرده اس��ت. در این میان پلتفرم یوتیوب نیز به عنوان بهترین مکان برای 
بارگذاری ویدئوهای گوناگون ش��ناخته می ش��ود. با این حساب مشاهده 
یوتیوب به عنوان یکی از محبوب ترین ش��بکه های اجتماعی دنیا به هیچ 

وجه جای تعجب ندارد. 
امروزه علاوه بر بازاریاب ها، کاربران عادی نیز به دنبال تولید و بارگذاری 
محتواهای جذاب در یوتیوب هس��تند. دلیل این امر نیز سیستم پرداخت 
یوتیوب برای تولید کنندگان محتواس��ت. چنین امری به طور معمول در 
میان کاربران به عنوان راهکار درآمدزایی از یوتیوب مطرح اس��ت. اگر شما 
هم تا به حال درباره این نکته صحبت های زیادی ش��نیده اید، بهتر است 

این مقاله را به طور کامل مد نظر قرار دهید. 
درآمدزایی از یوتیوب همیشه امر جذابی برای کاربران محسوب می شود. 
دلیل این امر نیز مکان تولید و بارگذاری ویدئو به عنوان تفریحی س��رگرم 
کننده و از طرف دیگر کسب درآمدهای قابل ملاحظه است. به این ترتیب 
شما در کنار تفریح تان منبع مناسبی برای کسب سود نیز خواهید داشت. 
بدون شک استفاده از یوتیوب به عنوان ابزاری برای کسب سود به همین 
س��ادگی ها نیس��ت. صرف نظر از بارگذاری ویدئوهای جذاب، ش��ما باید 
توانایی جلب نظر مخاطب هدف را نیز داشته باشید. در این میان یوتیوب 
ش��رایط مشخصی نیز برای شما تعیین کرده است. بر این اساس شما باید 
دست کم 4 هزار ساعت مشاهده ویدئو از سوی کاربران در طول یک سال 
گذشته دریافت کرده باشید. در کنار این امر داشتن دست کم هزار دنبال 
کنن��ده برای کانال تان نیز ضروری خواهد بود. در غیر این صورت ش��اید 
هرگز شانسی برای جلب نظر کاربران در یوتیوب پیدا نکیند. به علاوه، بث 

درآمدزایی نیز به طور کامل از بین می رود. 
اگر کانال شما هنوز در ابتدای راه قرار دارد، یا اینکه تازه به فکر راه اندازی 
یک کانال برای خودتان افتاده اید، باید هرچه زودتر نس��بت به استفاده از 
تکنیک های حرفه ای به منظور تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف اقدام 
نمایید. در غیر این صورت هیچ شانسی برای کسب درآمد در فشای رقابتی 
یوتیوب نخواهید داشت. این امر فرایند تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف 

را به طور قابل ملاحظه ای دشوار و پیچیده می سازد. 
ه��دف اصل��ی در این مقاله بررس��ی برخی از توصیه ه��ای حرفه ای و 
کارب��ردی برای درآمدزایی از یوتیوب اس��ت. در ادامه برخی از نکات حرفه 
ای و طلایی در این راستا را مورد ارزیابی قرار می دهیم. پس با ما در ادامه 

این مقاله همراه باشید. 
تبلیغات یوتیوب

یکی از س��اده ترین راهکارها در زمینه کس��ب درآمد از یوتیوب مربوط 
به تبلیغاتی اس��ت که پیش از نمایش ویدئوی ش��ما پیش روی مخاطب 
ه��دف قرار می گیرد. چنین ویدئوهای کوت��اه تبلیغاتی به طور معمول از 
س��وی یوتیوب انتخاب شده و بر اساس سلیقه کاربران شخصی سازی می 
شود. شما دخالت چندانی در زمینه نمایش چنین ویدئوهایی برای کاربران 
ندارید. بنابرین باید با خیال راحت نسبت به تاثیر گذاری بر روی مخاطب 

تان ادامه دهید. 
وقتی یوتیوب تبلیغات مختلفی برای کاربران به نمایش در می آورد، به 
طور معمول روند تعامل با کاربران را دست خوش تغییر نخواهد کرد. این 
امر ش��امل نمایش تبلیغات برای کاربران در ابتدا و گاهی میانه ویدئوهای 
طولانی است. در نهایت هم سود حاصل از نمایش تبلیغات بین صاحب هر 
کانال و یوتیوب تقس��یم می شود. این امر منبع اصای و البته سنتی برای 
کس��ب درآمد در یوتیوب است. شما با چنین کاری صرف نظر از اینکه در 
ویدئوی خودتان اقدام تبلیغاتی انجام دهید یا نه، مقدار مشخصی درآمد در 

پایان ماه خواهید داشت. 
پیدا کردن اسپانسر

اسپنسرها همیشه به دنبال همکاری های سودبخش با برندهای گوناگون 
هس��تند. این ام��ر نقش مهمی برای تاثیر گذاری ب��ر روی مخاطب هف و 
بهبودی شرایط برندها دارد. با این حساب اگر کانال شما در میان کاربران 
ش��هرت بالایی پیدا کند، شانس تان برای پیدا کردن اسپانسرهای مختلف 
به طور قابل ملاحظه ای افزایش پیدا خواهد کرد. چنین نکته ای ش��انس 
ش��ما را به طور قابل ملاحظه ای افزایش داده و ش��رایط تان برای کس��ب 

درآمد را بهتر می سازد. 
امروزه به طور معمول فقط کانال های دارای دنبال کننده بالا یا محتوای 
جذاب برای کاربران توانایی پیدا کردن دبال کننده را دارند. با این حساب 

شما باید عملکرد دقیقی در این راستا داشته باشید. چنین نکته ای به شما 
برای افزایش درآمدتان در یوتیوب کمک کرده و شانس تان را به طور قابل 

ملاحظه ای افزایش می دهد. 
بدون تردید مواجه با پیشنهاد همکاری برندها در قالب اسپانسر جذابیت 
زیادی برای هر تولید کنن��ده محتوا دارد. نکته مهم در این میان ضرورت 
پذیرش پیشنهادها بر اساس اصول حرفه ای است. توصیه ما در این میان 
اس��تفاده از برندی با ش��باهت فعالیت میان خودتان است. به عنوان مثال، 
اگر ش��ما در زمینه بارگذاری ویدئوه��ای مربوط به صنعت خودرو فعالیت 
دارید، اسپانسرتان هم باید دست کم در حوزه ای مرتبط با این امر فعالیت 
داشته باشد. در غیر این صورت شاید توانایی تان برای تاثیر گذاری بر روی 

مخاطب هدف به طور قابل ملاحظه ای کاهش پیدا کند. 
کارب��ران در یوتیوب به طور معم��ول برای ارزیابی وضعیت یک کانال به 
اسپانسر آن نیز توجه نشان می دهند. با این حساب اگر اسپانسر شما هیچ 
ارتباطی با حوزه کاری تان نداش��ته باشد، ش��انس تان برای تاثیر گذاری 
ب��ر روی مخاط بهدف کاهش پیدا کرده و ش��اید ش��مار بالایی از کاربران 
فعلی تان نیز قید مش��اهه بقیه ویدئوهای تان را بزنند. این امر دردسرهای 
زیادی برای برندها به همراه داش��ته و ش��انس ش��ما در بازار را به ش��دت 
کاهش می دهد. درس��ت به همین خاطر باید همیش��ه راهکارهای حرفه 
ای ب��رای تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف تان داش��ته باش��ید. در غیر 
این صورت اسپانس��رهای بزرگ و غیر مرتبط با ح��وزه فعالیت تان مانند 
یک عامل بازدارنده عمل خواهند کرد. امروزه بسیاری از برندها برای تاثیر 
گذاری بر روی مخاطب هدف به طور مداوم از اسپانس��رهای درست سود 
می برند. ش��ما نیز به عنوان یک برند ش��خصی باید اسپانسر درستی برای 
خودتان پیدا کنید. در غیر این صورت شاید هرگز درآمدتان به سطح مورد 

انتظارتان نرسد. 
بازاریابی آشنا سازی )Affiliates Marketing( در یوتیوب

بازاریابی آش��نا سازی امر مهمی برای فعالیت بهینه برندها محسوب می 
شود. این امر به شما امکان تاثیر گذاری حرفه ای بر روی مخاطب هدف و 
بهبود شرایط را می دهد. فرایند بازاریابی آشنا سازی شامل اعطای هدیه به 
کاربران در صورت معرفی محتوا یا برند مورد نظرتان به دیگران است. اغلب 
اوق��ات کانال های یوتیوب در همکاری ب��ا برندها اقدام به اعطای برخی از 
هدیه های ک.چک و به یاد ماندنی به کاربران در صورت معرفی محصولات 
یا سایت برند با دوستان شان می کنند. معیار اصلی در این میان نیز میزان 
عضویت کاربران تازه در خبرنامه برند مورد نظر یا افزایش ترافیک س��ایت 
اش است. با این حساب اگر شما به دنبال همکاری با یک برند به طور حرفه 
ای و کس��ب درآمد هستید، همیش��ه امکان سرمایه گذاری بر روی الگوی 

بازاریابی آشنا سازی را خواهید داشت. 
امروزه بس��یاری از برندها برای طراحی و اج��رای برنامه های مربوط به 
بازاریابی آش��نا سازی تمایل نشان می دهند. این امر اهمیت بسیار زیادی 
برای برندها به همراه دارد. اگر شما به دنبال تاثیر گذاری حرفه ای بر روی 
مخاطب هدف تان هستید، باید از همین ابتدا به دنبال پیدا کردن برندی 
مناسب برای پیشبرد این طرح باشید. در غیر این صورت شاید خیلی زود 
همکاری تان بدون هرگون��ه نتیجه ای پایان یابد. به علاوه، در همان ابتدا 
باید شرایط همکاری تان با دیگر برندها را به طور قابل ملاحظه ای مشخص 
س��ازید. در غیر این صورت شاید در میانه راه نسبت به شیوه اجرای برنامه 
مورد نظر از سوی شما و دیگر برندها اختلاف نظرهای جدی صورت گیرد. 

حق عضویت در کانال 
برخی از کانال ها در یوتیوب در ازای نمایش محتوای شان از کاربران حق 
عضویت دریافت می کنند. شاید این امر بسیار عجیب باشد، اما یوتیوب نیز 
گزینه مورد نظر را به طور کامل در دسترس قرار داده است. با این حساب 
برخ��ی از کانال ها در یوتی��وب به طور مداوم برای تاثی��ر گذاری بر روی 
مخاطب هدف درآمدزایی مس��تقل از یوتیوب دارند. چنین امری نیازمند 
س��طح بالایی از کیفیت محتوا و کاربردشان برای مخاطب هدف است. در 
غیر این صورت کمتر کسی برای مشاهده محتوای شما حاضر به پرداخت 
هزینه خواهد بود. امروزه بسیاری از برندها تمایل به همکاری با کانال های 
ای��ن چنینی دارن��د، اما نکته مهم در این میان ض��رورت پرهیز از نمایش 
تبلیغات برای کاربران در چنی کانال هایی است. هرچه باشد، وقتی کاربران 
برای محتوای ش��ما هزینه پرداخت می کنند، انتظارات زیادی نیز خواهند 
داشت. بنابراین با نمایش تبلیغات بی دلیل مخاطب تان را از دست ندهید. 
یوتی��وب در زمین��ه دریافت حق عضوی��ت از اعضای کانال اس��تراتژی 
مش��خصی ن��دارد. این امر تا حد زی��ادی مربوط به کانال ها و اس��تراتژی 
خودشان است. بنابراین ش��ما امکان تعیین وضعیت کانال تان را خواهید 
داش��ت. این امر اغل��ب اوقات فقط مد نطر کانال های بس��یار حرفه ای با 
دامنه مخاطب وفادار بالا قرار می گیرد. بنابراین اگر شما هم در ابتدای راه 
تان قرار دارید، شاید پرهیز از چنین راهکاری ایده خوبی باشد. در غیر این 
صورت هزینه های بازاریابی تان به طور مداوم افزایش پیدا می کند. این امر 

شانس نهایی تان در بازار را نیز به طور مداوم کاهش می دهد. 
فروش درون برنامه ای محصولات مختلف

امروزه بسیاری از شبکه های اجتماعی از گزینه فروش محصولات آنلاین 
برای برندها و به طور کلی کاربران حمایت می کنند. این امر نقش مهمی 

برای تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف داشته و وضعیت تولید کنندگان 
محتوا را نیز به طور چشمگیری بهبود می بخشد. دلیل این امر نیز تمایل 
کاربران برای اس��تفاده از گزینه های مربوط ب��ه خرید از کانال های مورد 

علاقه شان در یوتیوب است. 
ش��ما برای راه اندازی فروشگاه برندتان در یوتیوب مسیر چندان سختی 
پی��ش روی نداری��د. مهم ترین نکته در این میان ت��لاش برای پیدا کردن 
محصولاتی مش��ابه با ماهیت کانال تان است. اگر در این بین از مشخصات 
ویژه کانال و علامت ای شخصی سازی شده نیز سود ببرید، دیگر مشکلی 
پیش روی کسب و کارتان نخواهد بود. این امر دشواری مسیر تاثیر گذاری 
بر روی مخاطب هدف و کسب سود از جانب شما را نیز تا حد زیادی کاهش 
می دهد. بنابراین مش��کلی از نقطه نظر تاثیر گذاری بر روی مخاطب تان 

نخواهید داشت. 
امروزه کانال های بس��یار زیادی در یوتیوب در زمینه فروش محصولات 
مختلف نیز فعالیت دارند. تصمیم گیری در این رابطه بیش��تر از هر نکته 
دیگری مربوط به ارزیابی ش��خصی خودتان اس��ت. به نظر ش��ما مخاطب 
ه��دف تان علاقه ای برای خرید محصولات از ش��ما دارد؟ اگر پاس��خ تان 
به این س��وال مثبت است، یوتیوب و گوگل همه امکانات لازم برای فروش 
محصولات را پیش پای تان قرار می دهند. با این حس��اب دیگر مشکلی از 
نظر سطح تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف پیش روی تان نخواهد بود. 

گزینه های استیکر، چت و قدردانی ویژه
وثتی یوتیوبره��ا اقدام به بارگذاری ویدئوی لایو می کنند، بس��یاری از 
کاربران از سراسر دنیا در آن حضور پیدا خواهند کرد. این امر نقش مهمی 
برای تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف به همراه دارد. با این حس��اب اگر 
ش��ما به دنبال تاثیر گذاری ویژه بر روی مخاطب هدف تان هس��تید، باید 
به طور برخی نکات را در ذهن داشته باشید. نکات مورد نظر شامل اطلاع 
رسانی دقیق به کاربران درباره زمان برگزای لایو و آماده سازی تکنیک های 
حرفه ای برای تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف است. چنین امری شانس 
شما برای تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف را به طور مداوم افزایش می 
دهد. به این ترتیب دیگر مانعی پیش روی ش��ما برای جلب نظر مخاطب 
هدف تان نخواهد بود. این امر وضعیت ش��ما از نقطه نظر تاثیر گذاری بر 

روی مخاطب هدف را به طور مداوم بهبود می بخشد. 
امروزه یوتیوبرهای بسیار زیادی در سراسر دنیا وجود دارند. با این حساب 
شما برای الگوبرداری از آنها هی مانعی پیش روی تان نخواهد بود. توصیه ما 
در این میان تلاش برای الگوبرداری از بهترین یوتیوبرهای ممکن در سطح 
دنیاست. این امر شانس شما برای جلب نظر مخاطب هدف را به بیشتری 

میزان ممکن خواهد رساند. 
یک��ی از گزینه های جالب برای درآمدزای��ی یوتیبرها از ویدئوهای لایو 
مربوط به استیکر، چت و قدردانی ویژه از کاربران است. این امر در صورت 
پرداخت مقدار اندکی پول ازسوی کاربران در ویدئوهای لای فعال می شود. 
به این ترتیب ش��ما با چت کوتاه با کاربران یا قدردانی از آنها امکان کسب 
اندکی پول بیش��تر را خواهید داش��ت. در این میان یوتیوب هم در صورت 
پرداخت هزینه اضافی از س��وی کاربران اجازه بارگذاری استکیرهای ویژه 
را ب��ه آنها می دهد. چنین نکته ای درآمد قابل ملاحظه ای برای ش��ما به 

همراه خواهد داشت. 
درآمدزایی از بخش شورتز یوتیوب

اگر یادتان باش��د، اینس��تاگرام برای رقابت مس��تقیم با یوتیوب اقدام به 
رونمای��ی از بخش IGTV کرد. این بخش به طور مش��خص برای رقابت 
با ویدئوای طولانی یوتیوب در اینس��تاگرام بود. امروزه یوتیوب نیز به طور 
مش��ابه به دنبال رقابت با اینس��تاگرام و همچنین تیک تاک است. درست 
به همین خاطر بخش ش��ورتز را راه اندازی کرده اس��ت. این بخش به طور 
اختصاصی برای نمایش ویدئوهای کوتاه و چند ثانیه ای طراحی شده است. 
افزای��ش محبوبی��ت تیک تاک در طول س��ال های اخیر ب��ه طور قابل 
ملاحظه ای میزان اس��تفاده از ویدئوهای کوتاه همراه با موس��یقی متن را 
افزایش داده اس��ت. به همین خاطر یوتیوب و اینستاگرام نیز برای جبران 
فاصله با نوآوری های تازه در زمینه بازاریابی دست به کار شده اند. این امر 
ش��انس زیادی برای برندهای مورد نظر به منظور تاثیر گذاری حرفه ای بر 
روی مخطاب هدف داده اس��ت. با این حس��اب شما مشکلات زیادی برای 

تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف تان پیش روی نخواهید داشت. 
یوتیوب مانند بسیاری از بخش های دیگر، در زمین شورتز نیز برای تولید 
کنندگان محتوا امکان درآمدزایی گذاش��ته است. چنین امری به کاربران 
امکان مش��اهده ویدئوهای جذاب را می دهد. در این بین نمایش تبلیغات 
ب��ه طور کوچک و حتی پروموت کردن برخی ش��ورتزها منبع درآمدزایی 
خوبی برای یوتیوب محسوب می شود. در اینجا نیز مانند بسیاری از بخش 
های دیگر، یوتیوب درآمد تبلیغاتی اش را با تولید کنندگان محتوای حرفه 
ای ش��ریک می ش��ود. بنابراین اگر ش��ما به این بخش توجه نشان دهید، 
امکان کس��ب درآمد مناس��ب از آن را نیز خواهید داشت. این امر جذابیت 
های زیادی برای برندتان به همراه داش��ته و شانس تان را نیز به طور قابل 
ملاحظه ای افزایش می دهد. بنابراین شما باید عملکرد مناسبی از خودتان 
در این بخش نشان دهید. در غیر این صورت شاید هرگز وضعیت بازاریابی 

تان مساعد نشود. 

محتوای مربوط به برندها در یوتیوب
یوتیوب به کاربران و تولید کنندگام محتوا امکان همکاری مس��تقیم با 
برنده��ا را نیز می دهد. این امر ش��امل بارگ��ذاری محتوایی به طور کامل 
اختصاصی برای یک برند اس��ت. چنین کاری همیش��ه تی��ک مربوط به 
همکاری تبلیغاتی را به همراه دارد. به علاوه، ش��ما باید درآمدتان در این 
بخش را به طور مستقیم با یوتیوب سهیم شوید. نکته جالب در این میان 
همکاری یوتیوب برای افزایش دسترس��ی کاربران به محتوای مورد نظر و 
ارائ��ه گزارش ه��ای دقیق درباره عملکرد محتوای مورد نظر اس��ت. با این 
حساب شما شانس بسیار زیادی برای تاثیر گذاری بر روی مخاطب هدف 

بر اساس چنین راهکاری خواهید داشت. 
اگر شما به دنبال استفاده از گزینه محتوای مربوط به برندها در یوتیوب 
هس��تید، باید نس��بت به جذابیت محتوای تبلیغاتی تان اطمینان حاصل 
کنی��د. در غی��ر این صورت ش��اید همکاری تان با برند م��ورد نظر اخرین 

همکاری دوران کاری تان باشد. 
ام��روزه بازاریابی و فعالیت تولید محتوا در یوتیوب جذابیت های زیادی 
دارد. اگر شما هم به این حوزه علاقه دارید، نکات مورد بحث در این مقاله 

نقطه شروع مناسبی برای درآمدزایی از یوتیوب خواهد بود. 
sproutsocial.com :منبع
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اخبار

در جلسه کارگروه زیبا سازی شهرداری ساری مطرح شد:
قدردانی از عملکرد واحدهای زیباسازی مناطق و سازمان  سیما،منظر و 

فضای سبز شهری
ساری - دهقان : از عملکرد واحدهای زیباسازی مناطق و سازمان  سیما،منظر 
و فضای سبز شهری شهرداری ساری در جلسه کارگروه زیباسازی قدردانی شد

به گزارش خبرنــگار مازندران به نقل مدیریت ارتباطــات و امور بین الملل 
شهرداری ساری، جلسه کارگروه زیباسازی با حضور علی عاشقان عضو شورای 
اسلامی شهر ســاری، علیرضا حمیدی معاون خدمات شهری شهردار ساری ، 
جمعی از مدیران مجموعه شهرداری و مسئولان واحدهای زیباسازی مناطق و 
سازمان  سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری برگزار شد. در این نشست 
علی عاشــقان عضو شورای اســلامی شهر ســاری ضمن قدردانی از عملکرد 

واحدهای زیباسازی مناطق و سازمان ها در فضاسازی شهری و ساخت المان های مناسبتی، اظهار داشت: اقدامات مناسبی نسبت به سال 
گذشته در زمینه فضاسازی شهری ایام الله دهه فجر انجام شده و امیدواریم در مناسبت های پیش رو نیز شاهد این فضا سازی در معابر 
و میادین شهر باشیم. علیرضا حمیدی معاون خدمات شهری شهرداری نیز گفت: استفاده از ظرفیت های درون سازمانی و خلاقیت های 
کارکنان ضمن کاهش هزینه ها ، طرح های جدیدی را در راستای مناسب سازی فضای شهری برای شهر و شهرداری در پی داشته و از 

ایده های همکاران در زمینه های مختلف استقبال می کنیم.

سرپرست معاونت منابع انسانی، مالی و پشتیبانی شرکت آب منطقه ای 
قزوین معرفی شد

قزوین- خبرنگار فرصت امروز:  به گزارش روابط عمومی شــرکت آب 
منطقه ای قزوین مهندس ملکی مدیرعامل این شــرکت در جلسه تکریم علی 
محمد صفاری معاون ســابق منابع انسانی، مالی و پشتیبانی این شرکت که با 
حضور اعضاء هیئت مدیره، معاونین و جمعی از مدیران شــرکت برگزار گردید، 
اظهار داشــت: شرکت آب منطقه ای قزوین یک شرکت پویا است و لازمه پویا 
بودن تغییر و تحول در جهت تزریق ایده ها و اندیشه ای جدید می باشد. مدیر 
عامل شرکت آب منطقه ای قزوین با اشاره به پایان دوران ماموریت علی محمد 
صفاری تصریح کرد: ما در سال 98 بنا بر نیاز شرکت و با مشورت های انجام شده 

و موافقت شرکت آب منطقه ای تهران در جهت رفع مشکلات موجود در معاونت منابع انسانی، مالی و پشتیبانی تصمیم گرفتیم از تجارب 
و خدمات آقای صفاری در این معاونت بهره ببریم که الحق و الانصاف نیز در این دوران اتفاقات خوبی در این معاونت به وقوع پیوست که 
حاصل زحمات وی و همکاران این معاونت بود، اما متاسفانه در مقطع کنونی شرکت آب منطقه ای تهران بنا بر الزامات قانونی خود با تمدید 
این ماموریت موافقت ننموده و ما امروز باید با یکی از نیروهای ارزشی و اخلاق مدار شرکت که کمک شایانی را به مجموعه در این مدت 
ارائه نموده خداحافظی نمائیم و برای وی آرزوی توفیق و سلامتی داشته باشیم. مهندس ملکی در ادامه بیان داشت: معاونت منابع انسانی 
نیازمند افرادی آگاه و مطلع با سواد کافی در این حوزه تخصصی می باشد چراکه منابع انسانی شرکت ها یکی از مهمترین دارایی های آن 
بشمار می رود که حفظ و نگهداشت از آنها در کنار آموزش و تامین نیاز های آنها در چارچوب قوانین و مقررات می تواند زمینه تحقق اهداف 
و ماموریت های هر شرکتی را فراهم آورد. وی افزود: انجام این مهم جزء وظایف معاونت منابع انسانی، مالی و پشتیبانی است و انتظار می رود 
سرپرست جدید این معاونت با بهره گیری از تجارب دیگران و استفاده از علم و دانش به روز در جهت تحقق این هدف عالیه تلاش نماید.

رئیس دانشگاه صنعتی قم:
 در اردوهای راهیان نورعلاوه بر بار معنوی، جنبه های علمی و پژوهشی 

هم باید مد نظر قرار گیرد
قم- خبرنگار فرصت امروز:   به گزارش 
روابط عمومی دانشــگاه: با توجه به تاکیدات 
مقام معظم رهبری مبنی بر اهمیت اردوهای 
راهیان نور و تقویت گفتمان ایثار و شهادت 
و معنویت در بین دانشــجویان و اســاتید و 
همچنین در راســتای ابلاغیه وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری طی برگزاری جلسه ای 
در قرارگاه استانی شهید علم الهدی، روسای 

دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی استان قم گردهم آمدند و در خصوص برنامه های گرامیداشت دهه مبارک فجر، بررسی 
ابلاغیه برنامه های راهیان نور و تشکیل ستاد راهیان نور دانشجویی در دانشگاه ها بحث و گفتگو کردند. در این جلسه دکتر 
رضائی نور رئیس دانشــگاه صنعتی قم ضمن گرامی داشت دهه مبارک فجر و رحلت مرجع عالیقدر جهان اسلام آیت الله 
صافی گلپایگانی، از زحمات و تلاش های ارزنده و دلسوزانه جناب سرهنگ رفعت نژاد مسئول بسیج دانشجویی استان قم و 
کلیه عزیزان در ناحیه بسیج دانشجویی تقدیر و تشکر کرد.  وی گفت: با توجه به جایگاه مهم علم و پژوهش و تاکید به اقتصاد 
دانش بنیان در بیانیه گام دوم انقلاب می بایست که علاوه بر فعالیت های معنوی، بار علمی و آموزشی به این اردوها افزوده 
شود. رئیس دانشگاه صنعتی قم افزود: در این جلسات می بایست علاوه بر هماهنگی در خصوص هزینه ها و شکل اجرایی 

برنامه ها،تحقق دستور مقام معظم رهبری)مدظله العالی( مبنی بر جهاد علمی هم باید مورد توجه قرار گیرد.

دعوت از کارمند برق منطقه ای خوزستان برای قضاوت در مسابقات 
تکواندو قهرمانی اروپا

اهواز- شبنم قجاوند: اسماعیل اسفندیاری کارمند شرکت برق منطقه ای 
خوزستان و داور بین المللی تکواندو، در مسابقات قهرمانی اروپا قضاوت خواهد 
کرد. رئیس فدراســیون تکواندو اروپا با ارسال دعوت نامه به فدراسیون تکواندو 
ایران با تمجید از عملکرد اسماعیل اسفندیاری در مسابقات قهرمانی ناشنوایان 
جهان، از این داور خوزستانی برای قضاوت در رقابت های قهرمانی اروپا دعوت 
کرد. مسابقات قهرمانی تکواندو ۲۰۲۲ اروپا در تاریخ ۱8 مارس )۲۷ اسفند سال 
جاری( به مدت ۴ روز در شهر لومل کشور بلژیک برگزار خواهد شد و اسفندیاری 
در این دوره از مسابقات ناظر و مسؤلیت بازبینی IVR را بر عهده دارد. بر اساس 

این گزارش، اسماعیل اسفندیاری رئیس کمیته داوران هیأت تکواندو استان خوزستان است که پیش از این سه بار پیاپی طی سالهای ۲۰۱۷ 
و ۲۰۱8 و ۲۰۱9 عنوان بهترین داور اروپا را اخذ کرده است.

با حضور معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری ایلام:
گازرسانی به ۹ واحد تولیدی صنعتی در ایلام افتتاح شد

ایلام-هدی منصوری:مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از افتتاح گازرسانی به 9 واحد صنعتی و تولیدی در شهرستان ایلام با 
حضور معاون سیاسی امنیتی استانداری ایلام خبر داد و گفت: در دهه فجر امسال ۱۶۴ طرح گازرسانی در اقصی نقاط استان ایلام 
افتتاح و یا کلنگ زنی خواهد شد. عباس شمس اللهی با بیان اینکه در این آئین، یک کارخانه آسفالت و 8 واحد صنعتی و تولیدی در 
ایلام افتتاح شده است، افزود: برای گازرسانی به این تعداد واحد صنعتی و تولیدی بیش از ۲۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی 
شرکت ملّی گاز ایران هزینه شده است. وی با اشاره به اینکه برای گازرسانی به این واحد ها ۴ کیلومتر شبکه و یک ایستگاه تقلیل فشار 
نصب و راه اندازی شده است، اظهار داشت: شرکت گاز استان در راستای تحقق نامگذاری سال جاری و کمک به صنایع و واحد های 
تولیدی، تلاش خود را برای خدمات دهی دو چندان کرده است. مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه تاکنون ۱8۱ واحد 
تولیدی و صنعتی در شهرستان ایلام گازدار شده، تصریح کرد: ایلام دارای یک شهر و ۲9 روستا می باشد که تاکنون همه مناطق 
شهری و روستایی از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند و شهرستان ایلام در زمره مناطق سبز استان در مصرف انرژی گاز است. 
شمس اللهی با بیان اینکه در شهرستان ایلام بیش از 8۰ هزارو ۵۶۲ خانوار، مشترک گاز طبیعی هستند، گفت: تاکنون ۳۷هزارو ۴۷ 
انشعاب علمک در مناطق شهری و روستایی شهرستان ایلام نصب و 8۳۷ کیلومتر خطوط انتقال، تغذیه و شبکه توزیع گاز در مناطق 

شهری و روستایی شهرستان اجرا و تعداد ۴۵ ایستگاه در انواع مختلف cgs, tbs, cps و ms نصب شده است.

شهرداری گرگان در پی صدور هشدار هواشناسی در حالت آماده باش قرار گرفت
گرگان- خبرنگار فرصت امروز:  شــهردار گرگان از آماده باش کامل نیروهای شــهرداری برای مدیریت بحران احتمالی بارندگی 
شدید خبر داد.مهندس محمدرضا سبطی با اشاره به احتمال بارش باران و وقوع طوفان از جمعه شب اظهار داشت: پس از صدور هشدار 
هواشناسی مبنی بر ناپایدار بودن وضعیت جوّی، نیروهای خدمات شهری، آتشنشانی و سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری گرگان 
با تجهیزات کامل به حالت آماده  باش کامل درآمدند.سبطی ادامه داد: به منظور جلوگیری از آبگرفتگی معابر ناشی از بارش شدید باران 
و احتمال مسدود شدن مسیر جوی های آب و شکستگی شاخه های درختان ، تیم های امدادی و خدماتی در تمامی معابر اصلی و فرعی 
شهر وظیفه نظارت  و پاکسازی را برعهده خواهند داشت.به گفته وی، آماده باش نیروها و تجهیزات امدادی تا آخرین لحظه بارش باران و 

شرایط نامساعد جوی ادامه خواهد داشت.

آذربایجان شرقی - ماهان فلاح: دبیر همایش ملی »جلوه های 
جهادی آقا مهدی باکری و حاج قاســم سلیمانی در مدیریت شهری« 
با اشاره به محدودیت زمانی ارسال مقاله به این رویداد علمی گفت: با 
این وجود تاکنون ۵۰ مقاله به دبیرخانه ارسال شده است. محمد عزتی 
در حاشیه نشست کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی کلانشهر تبریز 
با ستاد علمی و اجرایی نخستین همایش ملی »جلوه های جهادی آقا 
مهدی باکری و حاج قاسم سلیمانی در مدیریت شهری«، اظهار کرد: 
این مقالات در ۱۲ محور به دبیرخانه رسیده است.  وی افزود: مقالات 
ارسالی به دبیرخانه همایش با موضوعات مدیریت شهری شهروند مدار، 
عدالت محوری، برنامه محوری، مدیریت راهبردی در شهرها، شایسته 
سالاری، معنویت محوری، دیپلماسی شهری، مدیریت بحران، کودکان 
و نوجوانان، مسئولیت پذیری، مدیریت یکپارچه و آینده پژوهی هستند. 
عزتی اظهار کرد: علاقمندان می توانند مقالات خود را تا تاریخ ششــم 
اســفند سال ۱۴۰۰ به دبیرخانه همایش ملی »جلوه های جهادی آقا 
مهدی باکری و حاج قاسم ســلیمانی در مدیریت شهری« به آدرس 
www.basij.tabriz.ir  ارسال کنند. وی افزود: این همایش توسط 
ســازمان بســیج شــهرداری تبریز و با همکاری مرکز آموزش علمی 
کاربردی شــهرداری تبریز برگزار می شــود و چارچوب همایش در ۲ 
بخش اجرایی و علمی تنظیم شده که بخش علمی شامل کمیته علمی 
مرکب از استادان دانشــگاه جامع علمی کاربردی، هنر اسلامی، آزاد 
اســلامی، پیام نور و سایر دانشگاه ها و  مراکز علمی آذربایجان شرقی 
هســتند و بخش اجرایی نیز شــامل کمیته های اجرایی، ارتباطات و 
تشریفات و فناوری است. وی اظهار کرد: در جلسه کمیسیون فرهنگی 
شورای اســلامی تبریز که با حضور اعضای کمیسیون و کارشناسان 
برگزار شد، اعضا با حمایت  و تشکر از چنین اقدامی بر عملیاتی شدن 
نتایج همایش و مقالات ارایه شــده در قالب دستور کار اجرایی تاکید 
کردند.  وی گفت: اعضای کمیسیون بر ادامه فعالیت کمیته علمی برای 
تحلیــل و ادامه موضوع همایش در قالب ایجاد گفتمان تاکید کردند.  
دبیر همایش یاد شــده با اشــاره به اینکه برگزاری رویدادهایی از این 
دست، نوعی سرمایه گذاری فرهنگی و معنوی در جامعه است، گفت: 
هدف از برگزاری این همایش در شرایط فعلی مدیریتی به خصوص در 
مسائل شهری که تراکم و ازدحام بیش از 8۰ درصد جمعیت در شهرها 
بوده و مســائل مبتلابه مانند ترافیک، محیط زیست، تراکم و مسائل 

اجتماعی وجود دارد، تبیین کارآمدی مدیریت جهادی به عنوان نیاز 
مبرم برای رفع مشکلات شهری است عزتی یادآور شد: بنا به فرمایش 
مقام معظم رهبری تنها راه عبور از مســائل کشــور مدیریت جهادی 
به معنای تلاش مضاعف، تاکید بر علم، معنویت، باور به داشــته ها و 
استفاده از امکانات موجود، اعتماد به نسل جوان و نظم در کارها و بهره 
وری حداکثر از امکانات اســت.  وی افزود: مدیریت موفق شهیدان آقا 
مهدی باکری و حاج قاســم سلیمانی که در همه عرصه های شهری، 
بحران ها و جنگ، الگویی درخشان برای جوانان است و نمود مدیریت 
جهادی می باشــد.  وی یادآور شد: به قول حاج قاسم فرق است بین 
بیا و برو؛ آنها همیشه در خط مقدم و جلوتر از همه در تمام عرصه ها 
بودند، فلذا ترویج این نوع فرهنگ مدیریتی به جای حاکمیت مدیریت 
بخشنامه ای می تواند بسیاری از مسائل و مشکلات کشور به خصوص 
حوزه مدیریت شهری را که گستره وسیعی دارد، برطرف کند. رییس 
کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی کلانشهر تبریز نیز در این نشست 

مشــترک گفت: نتایج مقالات در رفع مشکلات مدیریت شهری بکار 
گرفته شــود و خروجی همایش تاثیرات کاربردی، معنوی و روحی در 
جامعه داشــته باشد.  حکیمه غفوری اظهار کرد: بر این اساس انتظار 
داریم مقالات همایش تبدیل بــه برنامه های کاری و اجرایی مدیران 
شود و روی کاغذ نماند. دیگر عضو کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی 
کلانشهر تبریز نیز در این نشست گفت: چندین برابر بیشتر از تحریم 
ها عدم انتقال ارزش های فرهنگی به جامعه و نسل جوان است احمدی 
اظهار کرد: باید آثار ارزش ها و فعالیت های فرهنگی در اعمال و رفتار 
جوانان جلوه پیدا کند؛ مثلا عصاره آموزه ها و فضایل دفاع مقدس در 
جامعه جلوه گر شود. وی خاطرنشان کرد: پیام های همایش یاد شده 
باید در تمام ســطوح جامعه و مدیران به مشارکت گذاشته شود.  روح 
الله رشیدی دیگر عضو کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر تبریز 
نیز گفــت: همایش ملی »جلوه های جهادی آقا مهدی باکری و حاج 
قاســم سلیمانی در مدیریت شهری« رویکرد نقادانه ای داشته باشد و 
حریت علمی آن جلوه گر شود. وی یادآور شد: از رهگذر این همایش 
خود سیستم شهرداری نیز برخوردار شود و ماهیت توسعه ای همایش 
خود را نشان دهد، از مدیریت جهادی کسانی می توانند صحبت کنند 

که اول بتوانند از بسیاری از مادیات بگذرند.
ســیدکاظم زعفرانچی لر، دیگر عضو کمیســیون فرهنگی شورای 
اسلامی کلانشهر تبریز نیز گفت: دانشگاه باید تولید محتوا کند و اجرا بر 
عهده دیگران است؛ بر این اساس باید محتواها در مدیریت شهری اجرا 
شود.  سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری تبریز 
نیز در این نشست گفت: در ضرورت برگزاری این همایش شکی نیست 
و ورود دانشگاه در این خصوص بسیار مناسب تر است.  وی اظهار کرد: 
دشمن تلاش می کند بدنه حاکمیتی را از دانشگاه و هنر جدا کند که 
این نوع همایش ها در همبستگی کلی جامعه اهمیت دارد؛ عمل کردن 
به آموخته ها و آموزه ها حلقه مفقوده جامعه اســت و بر این اســاس 
باید وارد میدان عمل شــد.   رحیم ملاحسینی، رییس سازمان بسیج 
شــهرداری تبریز و ریس شورای سیاســت گذاری همایش هم در این 
نشست گفت: باید در انجام امور از شهدا مدد بجوییم و الگوی کارهای 
خود قرار دهیم.  همایش ملی »جلوه های جهادی آقا مهدی باکری و 
حاج قاسم ســلیمانی در مدیریت شهری« ۱9 اسفند امسال در مرکز 

همایش های شهرک خاوران تبریز برگزار می شود.

مشهد- صابر ابراهیم بای: مدیرعامل شــرکت گاز خراسان 
رضوی گفت: ۴۱ هزار مورد نظارت و بازرسی مصرف گاز در دستگاه 
های دولتی استان انجام شده که این مهم منجر به صدور 9۴۶ اخطار 
مدیریت الگوی مصرف و قطع گاز ۲۵ اداره دولتی شــده اســت. به 
گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان خراسان رضوی، حسن 
افتخاری با اعلام این مطلب افزود:  شــرکت گاز خراسان رضوی از 
نیمه آذرماه امســال مطابق بخشنامه ابلاغی معاون محترم ریاست 
جمهوری نسبت به تشکیل گشت های پایش مدیریت مصرف گاز 
ادارات و موسسات دولتی استان اقدام نموده است. وی افزود: از زمان 
آغاز این طرح تاکنون ۴۱ هزار بازدید در مشــهد و شهرستان های 
خراســان رضوی انجام شــد که نتیجه آن صدور 9۴۶ مورد اخطار 
و قطــع گاز ۲۵ اداره دولتی به دلیل عدم رعایت الگوی مصرف بوده 

است.
افتخاری افزود: با توجه به گستردگی و ماندگاری جبهه هوای سرد 

در ســطح کشــور و افزایش مصرف گازطبیعی، از مدیران دولتی و 
متولیان انرژی ادارات درخواســت می شود حتما وسایل گرمایشی 
سازمان  متبوع خود را یک ســاعت قبل از اتمام ساعت کاری و در 

تعطیلات آخر هفته خاموش کنند.

مدیرعامل شرکت گاز استان تأکید کرد: دمای رفاه ساختمان های 
دولتی باید ۱8 تا ۲۱ درجه سانتی گراد در فضاهای داخلی و بسته و 
۱8 درجه سانتیگراد در راهروها و فضاهای عمومی سرپوشیده باشد. 
افتخاری گفت: شــرکت گاز خراســان رضوی به صورت ۲۴ ساعته 
با تشــکیل ۵۰ تیم نســبت به پایش و نظارت مصــرف گاز ادارات 
دولتی اســتان اقدام می کند. ادارات دولتی در صورت عدم رعایت 
صرفه جویی و دمای رفاه، در مرحله اول اخطار کتبی دریافت نموده و 
در صورت عدم اصلاح مصرف، در مرحله بعد با هماهنگی استانداری 

نسبت به قطع جریان گاز آنان اقدام می شود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر شبکه گاز طبیعی در تمام شهرها و 
روستاهای خراسان رضوی پایدار است و به امید خدا و همکاری مردم 
و مسئولان با رعایت مصرف بهینه گاز، امسال هم شاهد عبور گرم از 

روزهای سرد سال خواهیم بود.

رشــت- خبرنگار فرصت امروز:  پروژه های حوزه آب شهرستان 
صومعه سرا، همزمان با سومین روز از دهه مبارک فجر با حضور استاندار 
گیلان و نماینده مردم شریف صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی و 

جمعی از مسئولان افتتاح شد.
 بــه گزارش دفتــر روابط عمومی و آموزش همگانی شــرکت آب و 
فاضلاب استان گیلان، مدیرعامل این شرکت با تشریح پروژه های قابل 
افتتاح و بهره برداری در ایام مبارک دهه فجر گفت: ۳۰ پروژه به ارزش 

۵8۵ میلیارد ریال تقدیم مردم عزیز استان گیلان خواهد شد.
 سیدمحسن حسینی رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان گیلان با اشاره به سیاست این شرکت در اجرای پروژه ها 
تصریح کرد: هدف از اجرای این پروژه ها ، افزایش جمعیت بهره مند از 
خدمات این شرکت و همچنین افزایش پایداری خدمات و ارتقاء کمی و 

کیفی خدمات آبرسانی می باشد.
وی با برشــمردن ۳۰ پروژه قابل افتتاح و بهره برداری در ایام مبارک 
دهه فجر، اصلاح و توسعه شبکه آب و فاضلاب، حفر چاه، ساخت مخازن 
و آبرسانی به مناطق مختلف روستایی در استان گیلان را از اهم آن ها 
دانســت و افزود: با تلاش و کوشش شبانه روزی انجام شده، خط انتقال 

آبرسانی به گوراب زرمیخ امروز وارد مدار بهره برداری خواهد شد.
مدیرعامل آبفای گیلان هدف از اجرای این خط را، ارتقاء کمی و کیفی 

آب شــرب مورد نیاز مردم منطقه عنوان کرد و گفت: در شهر صومعه 
سرا با تکمیل رینگ آب شهر مردم از فشار مناسب آب در شبکه توزیع 
بهره مند خواهند شد و در ۴ روستای دوگور، طاهرگوراب ، ضیابر و اباتر 
خدمات مربوط به اصلاح و توسعه شبکه انجام شد که بصورت همزمان 

وارد مدار بهره برداری می شود.
مهندس حســینی در ادامه با بیان اینکــه تصفیه فاضلاب اهمیت 
بسیار زیادی برای حفظ محیط زیست دارد خاطرنشان کرد: باتوجه به 
همجواری شهرستان صومعه سرا با تالاب انزلی و ورود فاضلاب به تالاب 
، اهمیت تصفیه فاضلاب این منطقه دو چندان است که در سفر ریاست 
محترم جمهوری به استان گیلان ، اعتبار خوبی برای تکمیل فاضلاب 
شهر صومعه سرا مصوب شــده که در حفظ محیط زیست بسیار موثر 

است.
رئیس هیأت مدیره آبفای گیلان با اعلام خبر انعقاد قرارداد با قرارگاه 
امام حسن مجتبی )ع(، اظهار داشت: قراردادی به ارزش ۱8۰۰ میلیارد 
تومان برای ۷۱۱ روســتا منعقد شده که آبرسانی به 8۵ روستای فاقد 
تأسیسات آبرســانی و ارتقاء کیفیت آب ۶۲۶ روستا طی ۳۰ ماه انجام 
خواهد شد و جمعیت تحت پوشش مناطق روستایی 9 درصد افزایش 

یافته و شاخص بهره مندی به 8۵ درصد خواهد رسید.
وی در پایان ضمن تقدیر و تشــکر از پیگیری استاندار گیلان برای 

تخصیص اعتبارات مناسب به پروژه های فاضلاب، ابراز امیدواری نمود 
که با اجرای این پروژه ها در حفظ محیط زیست اقدامات بسیار موثری 

صورت پذیرد.
ســپس دکتر دلخوش نماینده مردم شریف صومعه سرا در مجلس 
شــورای اسلامی ضمن تقدیر و تشــکر از اقدامات انجام شده در حوزه 
تأمین آب شهرســتان صومعه سرا ، خواستار اولویت بخشی به آبرسانی 
به 8 روستای منطقه تولمات و همچنین رفع مشکلات فاضلاب گوراب 

زرمیخ شد.
در ادامه دکتر اسدا... عباسی استاندار گیلان از تلاش مجموعه آبفای 
گیــلان برای اجرای پروژه ها تقدیر نمود و گفت: به نمایندگی از دولت 
مردمی سیزدهم، آستین همت را بالا زده ام و برای رفع مشکلات، از همه 
آحاد جامعه و مسئولان همیاری می طلبیم و مدیران نیز باید با سرعت 

و جدیت بیشتر همراهی نمایند.

در حضور اعضای کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی تبریز اعلام شد؛

٥٠ مقاله به دبیرخانه همایش »جلوه های جهادی در مدیریت شهری« ارسال شد

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی خبر داد:

۹46 اخطار مدیریت مصرف و 25 قطع گاز در ادارت دولتی خراسان رضوی انجام شد

همزمان با سومین روز از دهه مبارک فجر؛
 بهره برداری از پروژه آبرسانی به گوراب زرمیخ با حضور استاندار گیلان

اصفهان- قاسم اســد: مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: 
بومی ســازی تجهیزات در فولاد مبارکه نیازمند تجاری سازی است، 
به گونــه ای که قطعه یا تجهیزی که در این شــرکت بومی ســازی 
می شــود، باید به دیگر صنایع و تولیدکنندگان کشور که به آن نیاز 
دارند نیز معرفی شود تا در صورت لزوم به تولید انبوه برسد.مدیرعامل 
و معاونین فولاد مبارکه در ادامه سلسله بازدیدهای خود از خطوط 
و نواحی تولید، از واحد خدمات فنی و پشتیبانی این شرکت بازدید 
کردند و پس از آن در نشســتی با مدیران بخش های مختلف واحد 
خدمات فنی و پشــتیبانی، در جریان فعالیت های این بخش ها قرار 
گرفتند و مدیران مربوطه نیز دغدغه ها و دیدگاه های خود را به سمع 
و نظر آنان رساندند. محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه در 
جمع مدیران بخش های مختلف واحد خدمات فنی و پشتیبانی این 
شرکت اظهار کرد: این واحد به خوبی توانسته پارامترهای کیفی را در 
کنار توسعه های زیرســاختی ارتقا دهد و به عنوان نقطه قوت فولاد 
مبارکه شناخته شود. وی با بیان اینکه واحد خدمات فنی و پشتیبانی 

فولاد مبارکه دارای گنجینه ارزشمندی از نیروهای متخصص، متعهد 
و دانشی اســت، افزود: اگر کار به درســتی به این نیروهای دانشی 
ســپرده شــود، قطعا خروجی و راندمان به مراتب بهتری را از آنان 

شاهد خواهیم بود.
ضرورت تسری چرخه بومی سازی در همه بخش های فولاد 

مبارکه
مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر اهمیت جایگاه واحد تعمیرات 
مرکزی این شرکت پس از واحدهای مرتبط با بومی سازی خاطرنشان 
کرد: واحد تعمیرات مرکزی فولاد مبارکه بیشترین ارتباط را با کلیه 

واحدهای تولیدی این شرکت دارد.
وی با بیان اینکه بومی ســازی در فولاد مبارکه شامل بخش های 
فنی و تولیدی این شرکت و همچنین شرکت های دانش بنیان است، 
اذعان داشت: چرخه بومی سازی در فولاد مبارکه بیش ازپیش نیازمند 
پویایی و فعال بودن است و باید در همه بخش های این شرکت تسری 

پیدا کند.

بومی سازی تجهیزات در فولاد مبارکه نیازمند تجاری سازی 
است

طیب نیا با تأکید بر ضرورت اســتفاده از ظرفیت فولاد مبارکه در 
بومی ســازی تجهیزات تصریح کرد: بومی سازی تجهیزات در فولاد 
مبارکه نیازمند تجاری سازی است؛ به گونه ای که قطعه یا تجهیزی 
که در این شــرکت بومی ســازی می شــود باید به دیگر صنایع و 
تولیدکنندگان کشور نیز معرفی شــود تا در صورت نیاز و لزوم، به 

تولید انبوه برسد.
وی در پایان با بیان اینکه فولاد مبارکه باید پیشــران بومی سازی 
قطعات و تجهیزات صنعتی در کشور باشد، ابراز داشت: نقش و سهم 
فولاد مبارکه باید در بومی سازی کشور به درستی تبیین شود تا منافع 

آن برای این شرکت تا سال های سال باقی بماند.

مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از واحد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت:

 چرخه بومی سازی بیش از پیش نیازمند پویایی است 
و باید در همه بخش های شرکت تسری پیدا کند

شماره 1957
دوشنبه
18 بهمن 1400

دوشنبه
18 بهمن 1400

شماره 1960



طراحی صفحه تشکر از مشتریان به طور حرفه ای

به قلم: کارلوس سوتو
کارشناس و نویسنده حوزه کسب و کار

ترجمه: علی آل علی

قدردانی از مش��تریان برای تمام کسب و کارها امر بی نهایت مهمی محسوب می شود. این نکته به هر برند 
ام��کان بهبود وضعی��ت تعامل با مخاطب هدف را می دهد. به این ترتیب ش��ما در مدت زمانی کوتاه فرصت 
تاثیرگذاری حرفه ای بر روی مخاطب هدف و جلب نظر وی به فرآیند تولید محتوای بازاریابی تان را خواهید 
داشت. این امر حتی از نقطه نظر فروش محصولات نیز جذابیت بالاتری دارد، به طوری که انگیزه مشتریان 

یک برند برای تکرار خریدشان را به طور قابل ملاحظه ای افزایش خواهد داد. 
امروزه قدردانی از مش��تریان دیگر در قالب های سنتی مانند تعامل های رو در رو صورت نمی گیرد. با توجه 
به افزایش کسب و کارهای آنلاین در سراسر دنیا این امر نیز باید به طور حرفه ای در قالب کسب و کارهای 
دیجیتال مورد ارزیابی قرار گیرد. درست به همین خاطر کسب و کار شما نیز باید به طور مداوم دنبال چنین 
راهکارهایی باش��د. اگر شما در طول س��ال های اخیر هرگز از صفحه ویژه برای قدردانی از مخاطب هدف تان 
استفاده نکرده اید، اکنون زمان ایجاد تغییرات اساسی در نحوه فعالیت  تان فرا رسیده است. در ادامه برخی از 
مهمترین نکات در این راستا را مورد ارزیابی قرار می دهیم. این امر به شما برای تاثیرگذاری مناسب بر روی 

مخاطب هدف و بهبود شرایط تان کمک خواهد کرد. 
طراحی فراتر از تشکر ساده

تش��کر س��اده از مخاطب هدف همیشه ایده ای جذاب محسوب می شود، اما در دوره و زمانه کنونی به هیچ 
روی کافی نیس��ت. شما باید همیشه برای تاثیرگذاری حرفه ای بر روی مخاطب هدف تان فراتر قدردانی های 
ساده فکر کنید. یکی از ایده های مناسب در این میان یادآوری برخی از دستاوردهای مهم برند و شریک شدن 
آن با مخاطب هدف است. این امر شامل بیان اهمیت و نقش کاربران در دستیابی برندتان به موفقیت موردنظر 

است. با این حساب شما هیچ مشکلی برای جلب نظر مخاطب هدف تان پیش رو نخواهید داشت. 
امروزه راهکارها و حتی ایده های ترکیبی بس��یار زیادی برای قدردانی از مش��تریان در دسترس برندها قرار 
دارد. بنابراین هیچ مانعی پیش روی ش��ما برای قدردانی از مش��تریان تان وجود نخواهد داشت. اندکی تأمل 
بیشتر یا حتی تعامل با برخی دیگر از کاربران در این میان ایده بسیار خوبی خواهد بود. با این حساب شما به 

طور مداوم امکان استفاده از نظرات و پیشنهادهای کاربران تان در این حوزه را خواهید داشت. 
طراحی دعوت به عمل حرفه ای

قدردانی از مشتریان اغلب اوقات همراه با درخواست جانبی از آنها خواهد بود. با این حساب شما باید عملکرد 
بس��یار خوبی برای تاثیرگذاری بر روی مخاطب تان در این حوزه داش��ته باشید. این امر شانس تان را به طور 

مداوم افزایش داده و فرصت های تازه ای پیش روی کسب و کارتان قرار می دهد. 
اگر ش��ما برای تاثیرگذاری بر روی مخاطب هدف از ش��یوه دعوت به عمل سود ببرید، همیشه شانس تان 
در این میان افزایش پیدا می کند. این نکته باید به طور مداوم مدنظر ش��ما قرار داش��ته باشد. به این ترتیب 
وضعیت تان در بازار را نیز به طور حرفه ای بهبود می دهد. یادتان باش��د درخواس��ت شما از کاربران در صفحه 
تشکر و قدردانی نباید خیلی پیچیده یا سخت باشد، در غیر این صورت شاید حتی توانایی جلب نظر یک نفر 
را نیز پیدا نکنید. این امر در بلندمدت شرایط تان را به طور قابل ملاحظه ای سخت و دشوار می سازد. به همین 

خاطر باید همیشه در این راستا عملکردتان را بهینه سازی نمایید. 
بازنمایی ارزش های برند

هر برندی در حوزه کس��ب و کار دارای برخی از ارزش های خاص خودش است. این امر تعامل با مشتریان 
را س��اده تر از هر زمان دیگری توس��عه می دهد. بنابراین شما برای قدردانی از مشتریان تان باید به طور مداوم 
بازنمایی ارزش های برند را مد نظر داشته باشید، در غیر این صورت شاید هرگز فرصتی برای تعامل دوباره با 

مشتریان یا مخاطب تان پیدا نکنید. 
پیدا کردن ارزش های مرکزی یک برند امر سختی نیست. البته در این میان شما باید ارزش های موردنظر 
را به طور غیرمستقیم پیش روی مخاطب تان قرار دهید، در غیر این صورت شاید هرگز فرصتی برای تعامل 
با مخاطب تان به طور حرفه ای پیدا نکنید. وقتی ش��ما ارزش های برند را به طور غیرمستقیم مورد بحث قرار 
می دهید، وضعیت تان برای تعامل با مخاطب هدف بسیار ساده تر خواهد شد. بنابراین همیشه ارزش های اصلی 

برندتان را مدنظر قرار دهید. 
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Mash Content برند
ترجمه: علی آل علی

 کارآفرین��ان و برندهایی که در اینس��تاگرام حضور دارند، به 
خوبی از اهمیت دریافت تیک آبی تایید آگاه هستند. این تیک به 
اکانت ها اعتبار بالایی داده و خیال کاربران را نسبت به اصالت شان 
راحت می کند. بدون تردید بسیاری از اوقات کاربران در تعامل با 
برندها یا اکانت های مربوط به سلبریتی ها به دلیل فقدان تیک آبی 
موردنظر دچار تردید شده اند. نتیجه این امر برای برندها سختی 
بیش��تر در تعامل با مخاطب هدف خواهد ب��ود. همین امر برای 
برخی از کارآفرینان ایده های مربوط به دریافت تیک موردنظر را 
به ش��دت تقویت کرده است. اگر شما هم به دنبال دریافت تیک 
موردنظر هستید، باید با استفاده از راهکارها و توصیه های درست 

در این حوزه موفق شوید. 
برندهای بزرگ همیشه در اینستاگرام تیک آبی برای خودشان 
دارند. این امر به آنها برای تایید شدن اکانت شان از سوی کاربران 
کمک کرده  مشکلات ش��ان را به ط��ور قابل ملاحظه ای کاهش 
می ده��د. با این حال اگر ش��ما ه��م به دنب��ال دریافت تاییدیه 
موردنظر هس��تید، باید از راه و روش چنین برندهایی اس��تفاده 
نمایید، در غیر این صورت هرگز توانایی رقابت با برندهای بزرگ 

بازار را نخواهید داشت.
هدف اصلی در مقاله کنونی ارائه برخی از توصیه های مهم برای 
دریافت تیک تایید در اینستاگرام است. چنین امری به شما برای 
تاثیرگذاری س��اده و بدون دردسر بر روی مخاطب هدف کمک 
خواهد کرد. اگر ش��ما هم به طور مداوم در زمینه دریافت تیک 
موردنظر با مش��کل مواجه هس��تید، مقاله کنونی پایانی بر تمام 

سوالات شما در حوزه مورد بحث خواهد بود. 
تکمیل کردن پروفایل اکانت

اینس��تاگرام برای تایید یک اکانت به طور رس��می به تکمیل 
بودن پروفایل آن نیز توجه نشان می دهد. این امر برای بسیاری از 
کاربران شگفت انگیز به نظر می رسد، اما کارآفرینان و بازاریاب های 
حرفه ای خیلی خوب از آن اطلاع دارند. به هر حال اکانتی که در 
اینس��تاگرام به عنوان تایید شد نمایش داده می شود، باید برخی 
ویژگی های ضروری را داشته باشد. اگر یک اکانت پروفایل ناقصی 
داش��ته باش��د، کاربران خیلی راحت آن را با دیگر حس��اب های 
کاربری اش��تباه خواهند گرفت. درست به همین خاطر شما باید 
همیش��ه نس��بت به تاثیرگذاری بر روی مخاطب هدف به طور 
حرفه ای و با پروفایلی کامل اقدام نمایید، در غیر این صورت حتی 

اینستاگرام هم اکانت تان را تایید نخواهد کرد. 
تکمیل پروفایل در اینستاگرام کار چندان سختی نیست. امروزه 
بسیاری از برندها به طور طبیعی پروفایل های کامل و بی نظیری 
دارند. اگر ش��ما در این مورد شک و تردید دارید، کافی است در 
بخش پروفایل نسبت به پر کردن تمام فیلدها اقدام نمایید. این 
امر به سادگی هرچه تمام تر اکانت تان را تایید خواهد کرد. با این 
حساب دیگر نیازی به نگرانی نسبت به نحوه تاثیرگذاری بر روی 

مخاطب هدف نخواهد بود. 
اغلب اوقات برندها در تکمیل پروفایل شان در اینستاگرام بخش 
بیوگرافی را مورد بی توجهی قرار می دهند. اگر شما در این بخش 
ش��عار اصلی برندتان را درج کنید، وجهه بس��یار بهتری در نگاه 
مشتریان خواهید داشت. این امر شانس تان برای تاثیرگذاری بر 
روی الگوریتم اینس��تاگرام به منظور دریافت تیک آبی را نیز به 
شدت افزایش می دهد. بنابراین همیشه براساس این شیوه اقدام 

به تعامل با مخاطب هدف و اینستاگرام نمایید.
حضور در شبکه های اجتماعی دیگر

ش��اید این امر عجیب به نظر برس��د، اما اگر برند شما حضور 
گس��ترده ای در شبکه های اجتماعی داش��ته باشد، فرآیند تایید 
رس��می آن زودتر از هر زمان دیگری طی خواهد ش��د. این امر 
به دلیل نیاز اینستاگرام برای تایید هویت حقوقی برندتان است. 
وقتی دیگر شبکه های اجتماعی به شما تایید رسمی داده باشند، 
گ��وگل نیز برای تکرار چنین کاری س��ختگیری های کمتری به 

خرج خواهد داد. 
یک��ی دیگ��ر از نکاتی که ش��ما درباره حضور در ش��بکه های 
اجتماعی باید به یاد داش��ته باش��ید، ارتباط میان اینستاگرام و 
فیس بوک است. اینستاگرام به طور رسمی یکی از زیرشاخه های 
فیس بوک محسوب می شود. بنابراین عضویت شما در فیس بوک 
و تایید اکانت برندتان در آن نیز امر مهمی خواهد بود. البته شما 
امکان تایید رس��می اکانت تان در هر دو پلتفرم به طور همزمان 
را نیز خواهید داش��ت. پس همیشه نس��بت به لینک کردن دو 
اکانت تان در فیس بوک و اینس��تاگرام توجه نشان دهید. چنین 
کاری دردس��رهای ش��ما برای تایید نهایی اکانت تان را به شدت 

کاهش خواهد داد. 
امروزه برندها به طور معمول در ش��بکه های اجتماعی بس��یار 
زیادی حضور پیدا می کنند. بدون تردید اینستاگرام سختگیری 
زیادی در این رابطه ندارد. همین که ش��ما در یک یا دو پلتفرم 
دیگر نیز عضویت داشته باشید، کافی خواهد بود. همچنین اگر در 
این میان تعداد فالوورهای تان هم بیشتر از اکانت های معمولی و 
خصوصی باشد، اطمینان الگوریتم اینستاگرام و کارشناس های آن 

نسبت به اعطای عضویت به شما بیشتر خواهد شد. 
الگوبرداری از اکانت های تاییدشده دیگر

الگوبرداری از دیگر اکانت های تاییدشده در اینستاگرام راهکار 
دیگری برای تایید رس��می اکانت برند محسوب می شود. این امر 
ش��اید در ابتدا بسیار عجیب یا س��خت به نظر برسد، اما یکی از 
توصیه های دقیق و بس��یار س��اده برای انجام چنین کاری است. 
بی شک اکانت هایی که با موفقیت تیک آبی اینستاگرام را دریافت 
کرده اند، همیش��ه ایده های مناسبی برای شما و کسب و کارتان 
خواهند داشت. درست به همین خاطر شما باید برای تاثیرگذاری 
ب��ر روی مخاطب ه��دف از چنین رویکردی به خوبی اس��تفاده 
نمایید، در غیر این صورت ش��اید با مش��کلات زیادی در مسیر 

کارتان رو به رو گردید. 
وقتی یک برند در زمینه تایید اکانتش از عملکرد دیگر کسب 
و کارهای بزرگ بازار الگوبرداری می کند، اینس��تاگرام ایرادهای 
کمتری در پروفایلش پیدا خواهد کرد. همین امر برای تاییدشدن 

سریع اکانت ش��ما کافی خواهد بود. متاس��فانه امروزه برخی از 
برندها هنوز هم برای تاییدشدن اکانت شان از راهکارهای عجیب 
استفاده می کنند. ش��ما باید به جای جست و جوی بی پایان در 
مس��یر پیدا کردن راهکاری مناس��ب برای دریافت تیک آبی از 
همان ابتدا بر روی برندهای حرفه ای سرمایه گذاری نمایید. چنین 
امری ش��ما را به س��ادگی هرچه تمام تر بدل به برندی معتبر در 

اینستاگرام خواهد کرد. 
امروزه پیدا کردن برندهای موفق و تاییدش��ده در اینستاگرام 
کار س��اده ای نیست. با این حساب ش��ما باید همیشه در مسیر 
موردنظر بهترین ایده ها را مورد اس��تفاده قرار دهید، در غیر این 
صورت شاید مشکلات تان برای کسب تیک آبی دوچندان شود. 
جست و جویی ساده در اینستاگرام امکان مشاهده شمار بالایی 
از اکانت های رس��می را به ش��ما می دهد. در این صورت شما به 
سادگی هرچه تمام تر فرصت الگوبرداری از اکانت های موردنظر و 

بهبود وضعیت کاری تان را خواهید داشت. 

فعالیت مداوم اکانت
اینس��تاگرام علاقه ای به تایید و دادن تیک آبی به اکانت های 
غیرفعال ندارد. درس��ت به همین خاطر گاه��ی اوقات برندهای 
واقعی نیز به دلیل اینکه فعالیت زیادی در اکانت ش��ان ندارند، از 
دریافت تیک موردنظر باز می مانند. چنین امری به معنای تولید 
بیش از حد محتوا نیس��ت. اینستاگرام همانطور که به بارگذاری 
اندک محتوا و به طور کلی فعالیت کم مشکل دارد، فعالیت بیش 
از اندازه را نیز نوعی آزار کاربران قلمداد می کند. به همین خاطر 
شما باید فعالیت مناسبی در شبکه های اجتماعی داشته باشید، 
در غیر این صورت اینس��تاگرام به هیچ وج��ه اکانت تان را تایید 

نمی کند. 
بدون تردید هر برندی برای فعالیت در اینستاگرام راهکارهای 
خاص خودش را دارد. شما نیز در این میان احتمالا تکنیک هایی 
ب��رای برندتان پیدا کرده اید. اگر در این بین برخی از توصیه های 
ذیل را نیز در دستور کار قرار دهید، فرآیند دریافت تایید نهایی از 

اینستاگرام بسیار ساده می شود:
• بارگذاری تصاویر حرفه ای و چشم نواز

• اس��تفاده از محتوای بخش آمار و گزارشات )Insight( برای 
تولید محتوا

• تعامل بیشتر با مخاطب هدف
ش��ما در صورتی که موارد بالا را نیز به کارتان در اینس��تاگرام 
اضافه کنید، دیگر مش��کلی از نظر تاثیرگذاری بر روی مخاطب 
هدف و جلب نظر آنها با اکانتی تایید شده نخواهید داشت. این امر 
در مورد بسیاری از برندها مصداق داشته و میزان فعالیت آنها در 
شبکه های اجتماعی را به طور قابل ملاحظه ای بهبود می بخشد. 

اثبات اهمیت تان به اینستاگرام
آیا تا به حال س��لبریتی یا برند مش��هوری را دیده اید که برای 
دریافت تیک آبی مدت ها در صف انتظار باش��د؟ ش��اید این امر 
در نگاه نخس��ت نوعی برخورد تبعیض آمیز محس��وب شود، اما 
واقعیت حکایت از فرآیند دیگری دارد. اینستاگرام در صورتی که 
صاحب یک اکانت )حقیقی یا حقوقی( را بشناسد، خیلی راحت 
آن را تایید می کند. مشکل اصلی در مورد افراد یا برندهای کمتر 
شناخته شده است. این امر نیازمند مطالعه اینستاگرام برای تایید 

نهایی شما خواهد بود. 
یکی از راهکارهای ساده برای تایید سریع تر اکانت اینستاگرام 
اثبات اهمیت برند برای این پلتفرم اس��ت. ش��ما با چنین کاری 
خیل��ی راحت تاییدتان را از اینس��تاگرام دریاف��ت کرده و دیگر 
مش��کلی در این رابطه پیش روی تان نخواه��د بود. بدون تردید 
هر برن��دی برای افزایش اهمیتش در ب��ازار راهکار خاصی دارد. 
البته درباره اینستاگرام ماجرا اندکی متفاوت تر است. در این رابطه 
ش��ما باید همیش��ه محتوای اصیل تولید نمایید. معنای این امر 
ت��لاش برای پرهیز از کپی برداری مس��تقیم از برندهای دیگر یا 

تولید محتوای آزاردهنده برای کاربران است.
یادتان باش��د هر چقدر ش��هرت آنلاین برند شما بیشتر شود، 
مقاومت اینستاگرام برای ندادن تیک آبی کاهش پیدا خواهد کرد. 
این امر خیلی راحت اینستاگرام را نسبت به اعتبار و اهمیت تان 
در بازار مطمئن می کند. با این حس��اب دیگر دلیلی برای نگرانی 

نسبت به عدم دریافت تیک آبی نخواهد بود. 
پرهیز از خرید تیک آبی

امروزه برخی از موسسه های مدعی اعطای تیک آبی در صورت 
پرداخت هزینه از س��وی کاربران هستند. این امر در ابتدا ایده ای 
جذاب برای برندها محسوب می شود، اما در عمل هیچ گاه واقعیت 
پی��دا نخواهد کرد. اغلب اوقات ادعاه��ای مربوط به چنین امری 
تقلبی و غیرواقعی است. بنابراین شما باید خیلی راحت استفاده از 
چنین راهکارهایی را کنار بگذارید. گوگل در زمینه ارائه خدمات 
مربوط به تایید اکانت دارای اس��تراتژی کاملا مش��خصی است. 
بنابراین اگر شما به دنبال استفاده از راهکار دیگری در این میان 

هس��تید، باید در عملکردتان تجدیدنظر اساسی انجام دهید، در 
غیر این صورت هرگز فرصتی برای جلب نظر مخاطب هدف تان 

پیدا نمی کنید.
یکی دیگر از راهکارهایی که بس��یاری از برندها برای دریافت 
س��ریع تر تیک آبی انجام می دهند، مربوط به اغراق در وضعیت 
برندش��ان با استفاده از اطلاعات غلط اس��ت. این امر شاید برای 
برخی از کارآفرینان جذابیت داشته باشد، اما خیلی سریع از سوی 
اینستاگرام با واکنش قاطعانه مواجه خواهد شد. گاهی اوقات حتی 
اکانت یک برند نیز به دلیل ارائه گزارش های نادرست به مدیران 
فنی اینستاگرام درباره کسب و کارشان حذف می گردد. بنابراین 
شما باید همیشه گزارش های دقیقی درباره برندتان به اینستاگرام 

بدهید. 
ش��ما در اینستاگرام به طور کلی راهکارهای زیادی برای تایید 
اکانت تان ندارید. این امر ش��امل ثبت درخواس��ت از طریق خود 
برنامه اینس��تاگرام یا در فیس بوک اس��ت. اگر هر مسیر دیگری 
پیش روی شما به منظور طی این فرآیند قرار گرفت، باید نسبت 
به واقعیتش ش��ک کنید، در غیر این صورت ش��اید با مشکلات 

زیادی برای تایید برندتان رو به رو شوید.
اگر برند ش��ما در اینس��تاگرام س��ابقه طولان��ی دارد یا اینکه 
فالوورهای تان زیاد اس��ت، نیاز به نگرانی بالا درباره دریافت تیک 
آبی نیست. چنین امری به شما مزیت قابل ملاحظه ای در مقایسه 
با دیگر برندها می دهد. بنابراین نیازی به طی مس��یرهای دیگر 
با صرف هزینه بالا نخواهد بود. هرچه باش��د در بازارهای کنونی 
بودج��ه تمام برندها با محدودیت رو به رو اس��ت. بنابراین جایی 

برای هزینه های اضافی و البته بی نتیجه باقی نخواهد ماند. 
حذف هرگونه لینک دیگر اکانت ها در بخش پروفایل

اینستاگرام نسبت به تکمیل پروفایل از سوی برندها به منظور 
دریافت تی��ک آبی اصرار دارد. البته این ام��ر به معنای درج هر 
اطلاعات یا محتوایی در این بخش نیست. اگر برند شما در بخش 
بارگذاری لینک نسبت به معرفی دیگر اکانت ها در اینستاگرام یا 
هر پلتفرم دیگری اقدام نماید، هرگز از س��وی این پلتفرم تایید 
رس��می نخواهد شد. درس��ت به همین خاطر شما باید همیشه 
لینک موردنظر را تغییر دهید، در غیر این صورت هرگز شانسی 
برای جلب نظر مخاطب هدف و تاثیرگذاری بر روی آنها نخواهید 

داشت. 
بارگذاری لینک مربوط به دیگر اکانت ها یا شبکه های اجتماعی 
همیشه در اینستاگرام با پیام اخطار همراه است. با این حال شما 
مشکلی برای بارگذاری لینک های عمومی مانند سایت یا وبلاگ 
ندارید. امروزه برخی از برندها به اشتباه از بارگذاری هر لینکی در 
پروفایل شان پرهیز می کنند. این امر خودش یکی از موانع اصلی 
در مسیر تایید نهایی اکانت شما محسوب می شود. بنابراین باید 
همیش��ه این نکته مهم را مدنظر قرار دهید، در غیر این صورت 

مسیر تایید نهایی اکانت تان به شدت دشوار می شود. 
بهبود وضعیت سئو

اصول س��ئو فقط مربوط به گوگل نیست، بلکه در شبکه های 
اجتماعی نیز مصداق دارد. اگر ش��ما در صنعت توریسم فعالیت 
دارید، در صورتی که کاربران عبارت موردنظر را در بخش جست 
و جوی اینستاگرام درج کنند باید جزو یکی از نتایج اولیه باشید، 
در غیر این صورت نه ترافیک بالایی روانه اکانت تان می ش��ود، نه 

اینستاگرام عجله ای برای تایید رسمی تان خواهد داشت.
یکی از نشانه های اعتبار و عملکرد حرفه ای یک برند در حوزه 
بازاریابی و کس��ب و کار مربوط به اس��تفاده از تکنیک های سئو 
معتبر است. با این حساب شما باید همیشه در زمینه تاثیرگذاری 
ب��ر روی مخاطب هدف تان از این ن��کات بهره ببرید، در غیر این 
صورت ه��م کاربران و هم اینس��تاگرام توجهی ب��ه فعالیت تان 
نخواهند کرد. امروزه برخی از برندها برای جلب نظر اینستاگرام 
به طور مداوم از راهکارهای متنوع استفاده می کنند. صرف نظر از 
میزان تاثیرگذاری چنین راهکارهایی، دردسرهای اجرای شان هم 
بس��یار زیاد است. بنابراین شما با تمرکز بر روی مدیریت سئو به 

راحتی از دردسرهای موردنظر فاصله می گیرید. 
شخصی سازی پست ها

شخصی س��ازی در طول س��ال های اخیر اهمیت بسیار زیادی 
برای کاربران پیدا کرده است بنابراین برندها مسیر دشواری برای 
جل��ب نظر مخاطب هدف پیش رو دارند. اگر ش��ما دقیقا همان 
محتوای سایت تان را در اینستاگرام کپی کنید، بعید است حتی 
یک نفر هم به شما توجه نماید. در این صورت دریافت تیک آبی از 

سوی اینستاگرام نیز به طور کامل نامشخص خواهد بود. 
شخصی س��ازی محتوا برای بس��یاری از برندها امری سخت و 
دشوار محسوب می شود. بنابراین شما باید در زمینه تاثیرگذاری بر 
روی مخاطب هدف تان از راهکارهای ساده شخصی سازی استفاده 
نمایید. این امر ش��امل مطالعه بازار، سلیقه کاربران و همچنین 
راهکارهای تاثیرگذاری بر روی مخاطب هدف است. چنین امری 
برای شما مزایای بس��یار زیادی به همراه خواهد داشت. یکی از 
راهکارهای س��اده در این میان اس��تفاده از گزارش های مختلف 
گوگل درب��اره وضعیت کارب��ران در دنی��ای آنلاین و همچنین 
توجه به گزارش های خود اینستاگرام درباره کاربران است. چنین 
توصیه های ساده ای به شما امکان تاثیرگذاری بهینه و جلب نظر 
مخاطب ها را می دهد. در کنار این امر تایید رسمی اکانت تان نیز 

در مدت زمان کوتاه تری طی می شود. 
استخدام یک کارشناس حرفه ای

اجرای درس��ت اصول تعامل ب��ا مخاطب هدف یا تولید محتوا 
به طور مداوم برای بس��یاری از برنده��ا امری غیرممکن به نظر 
می رسد. درست به همین خاطر اغلب آنها توانایی دریافت تیک 
آبی را ندارند. اگر در این میان ش��ما همکاری با یک موسس��ه یا 
کارشناس حرفه ای را در دستور کارتان قرار دهید، فرآیند تعامل 
با مخاطب هدف برای تان بی نهایت س��اده تر از هر زمان دیگری 
خواهد شد. با این حساب مشکلی برای تعامل بهینه با کاربران در 

مسیر بازاریابی برای تان نخواهد بود. 
اینستاگرام امروزه فضای بسیار مهمی برای بازاریابی و فروش 
محصولات شده است. همین امر برندها را نسبت به دریافت تیک 
آبی به منظور تعامل بهتر با کاربران سوق داده است. اگر شما هم 
نس��بت به دریافت تیک موردنظر علاقه دارید، توصیه های مورد 
بحث در این مقاله کارتان را به شدت ساده تر از هر زمان دیگری 

خواهد ساخت. 
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چگونهدراینستاگرامتیکآبیتاییدبگیریم؟


